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MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - BŘEZEN 2010 - číslo 3 - 15,-Kč

Z obsahu čísla: Zprávy Městského úřadu * Silniční výbor * Recenze knihy Novopacko * Generál Fejfar a jeho rodina  * 
Rozhovor s Josefem Horákem * Političtí vězňové zasedali * Výstava skautského dění v Nové Pace * Program MKS a kina  
*  Suchardův dům *  Ze školských zařízení * Sport 

Zimní ráno na Dukelském náměstí. Foto: B. Benč
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Informace o činnosti orgánů města 
od 15. ledna 2010 do 15. února 2010

Rada města schválila: 
Hospodaření s majetkem města: 
– vyhlášení výběrového řízení na pronájem nebytových prostor 

v DPS v ulici Jiráskova, Nová Paka. Jedná se o v současné 
době nevyužívané prostory v nejnižším podlaží objektu 
(upřednostněni budou zájemci, jejichž činnost by doplňovala 
chod Domova pro seniory a Domu s pečovatelskou službou

– smlouva o výpůjčce objektu č. p. 2 Podlevín umístěném na 
pozemku parc. č. 3122/2 k. ú. Nová Paka do 31. 12. 2025 pro 
Spolek rodáků a přátel Podlevína 

– dodatek č. 2 nájemní smlouvy ze dne 23. 2. 2004 mezi Měs-
tem Nová Paka jako nájemcem a pronajímateli Oldřichem 
Urbanem, Hanou Urbanovou, Miroslavem Urbanem (změna 
nájemného 5,- Kč/m2/rok a náhrada za uhrazenou daň z ne-
movitosti)

– prodej hasičského dopravního automobilu AVIA DVS A30, 
spz JC 27-73

Veřejné zakázky: 
– dodatek č. 13 ke smlouvě o dílo s firmou ELEKTROS Mar-

tinice na provozování a údržbu veřejného osvětlení v roce 
2010 v Nové Pace a přilehlých obcích 

– smlouva o dílo s firmou GEODÉZIE KRKONOŠE, s. r. o., 
Harrachov na akci: Nová Paka – Revitalizace centra města 
(geodetické zaměření) 

Sociální služby: 
– přijetí paní Žofie Erbrtové (nar. 1925), paní Hany Krtoušové 

(nar. 1923), paní Boženy Lísalové (nar. 1919) a paní Hany 
Novákové (nar. 1924) do Domova pro seniory. 

Finance:
– dotace 5 tis. Kč na provoz sdružení Konfederace politických 

vězňů 
– příspěvek ve výši 10 000,-Kč Oblastní Charitě Jičín na za-

jištění pomoci lidem postiženým zemětřesením na ostrově 
Haiti 

Městský úřad:
– souhlas k uzavření pracovního poměru s paní Hanou Gerna-

tovou na pozici referentky finančního odboru 

Sport: 
– souhlas s realizací projektu Modernizace ski areálu Máchov-

ka na městských pozemcích, které jsou předmětem nájemní 
smlouvy uzavřené s 1. FK Nová Paka

Odpadové hospodářství:
– ceník platný od 1. 1. 2010, který je nedílnou součástí plat-

né smlouvy na zajištění sběru, svozu, využití a odstranění 
komunálního odpadu, uzavřené mezi Městem Nová Paka a 
společností Marius Pedersen, a. s. 

Ostatní:
– návrh na udělení ceny hejtmana Královéhradeckého kraje za 

aktivity přispívající k poznání problémů občanů se zdravot-
ním postižením a podporující myšlenky jejich společenské 
integrace, pro Občanské sdružení Sportem proti bariérám 
– Český ráj, Stará Paka

Zastupitelstvo města dne 10. února 2010 schválilo: 
Majetkové záležitosti: 
– výkup pozemku PK 268/2 k. ú. Kumburský Újezd o výměře 

8070 m2, vlastník Miloslava Soviarová, Kumb. Újezd, za do-
hodnutou cenu 140,- Kč/m2 (podmínka schválení územního 
plánu)

– prodej bytu č. 44 v domě K Hájku 1706, stojícím na po-
zemku p. č. 4189/3 a spoluvlastnický podíl 462/26816 na 
společných částech a příslušenství budovy, k. ú. Nová Paka 
za kupní cenu 720.000,- Kč manželům Pavle a Jiřímu Stradi-
otovým, Nová Paka a zřízení zástavního práva k uvedenému 
bytu na zajištění splatnosti kupní ceny 

– převod pozemku PK 429 k. ú. Kumburský Újezd o výměře 
903 m2 z majetku České republiky ve správě Pozemkového 
fondu ČR do majetku Města Nová Paka

– výměna části pozemku parc. č. 62/13 k. ú. Štikov, trvalý 
travní porost o výměře cca 80 m2 ve vlastnictví manželů Ing. 
Vladimíra a Ing. Dagmar Soběslavových, Nová Paka a části 
pozemku parc. č. 568/1 k. ú. Štikov, ost. plocha – ost. komu-
nikace o výměře cca 110 m2 ve vlastnictví Města Nová Paka, 
s doplatkem 200 Kč/m2 za rozdíl ve výměře směňovaných 
pozemků

– postoupení části práv z budoucích kupních smluv uzavřených 
mezi Městem Nová Paka a p. Jaroslavem Plecháčem, p. An-
tonínem Kloučkem a p. Luďkem Paulů o výkupu pozemků p. 
č. 3652/6, p. č. 3658/10, 3648/17, 3645/4 a 3640/7, všechny 
k. ú. Nová Paka v rozsahu dle GP č. 2457-289/2009, na 
společnost ENIKA, spol. s r. o., Nová Paka, za dohodnutou 
náhradu 3.500.000,- Kč

– výkup pozemků parc. č. 3652/7 a p. č. 3654, oba k. ú. Nová 
Paka - dle GP č. 2457-289/2009 od Jaroslava Plecháče, Nová 
Paka- Vlkov, za cenu 280 Kč/m2

– výkup pozemků parc. č. 3658/2 a 3648/18, oba k. ú. Nová 
Paka - dle GP č. 2457-289/2009, od p. Antonína Kloučka, 
Nová Paka, za cenu 280 Kč/m2

– výkup pozemků parc. č. 3645/5, 3640/8, 3652/2, 3639/1, 
3639/2, 3639/3, všechny k. ú. Nová Paka – dle GP č. 2457-
289/2009, od p. Luděk Paulů, Vrchovina, Nová Paka, za 
cenu 280Kč/m2.

úplné znění zápisů a usnesení na www.munovapaka.cz

M. Nádvorníková
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V sobotu 13. února 2010 
se v sále novopacké zbroj-
nice konala výroční valná 
hromada okrsku č. 14 sborů 
dobrovolných hasičů Novo-
packa. Okrsek č. 14 tvoří osm 
sborů, a to: Nová Paka, Stu-

dénka, Radkyně, Vrchovina, 
Štikov, Přibyslav, Valdov a 
Kumburský Újezd. V těchto 
sborech je evidováno celkem 
367 dospělých hasišů, z toho 
je 95 žen a 272 mužů. V rámci 
okrsku také ve dvou sborech 
pracují s mládeží do 18 let 
v celkovém počtu 80 dětí a 
dorostenců.
V 17 hodin začala slavnostní 
schůze, kterou zahájil starosta 
okrskového výboru Václav 
Záveský. Ten nejprve přivítal 
hosty a delegáty všech osmi 
sborů, mezi kterými nechyběli 
ani zasloužílí hasiči Josef Petr a 
Jiří Nýdrle z Nové Paky. Mezi 
rokující hasiče přijali pozvání i 
zástupci MěÚ Nová Paka - mís-
tostarosta MěÚ Ing. Josef Hen-
drych a Jiří Šafář, dále starostka 
Okresního sdružení hasičů Eva 
Steinarová, starosta okrsku č. 
15 (Peckovsko) Josef Mašek, 
velitel požární stanice v Nové 
Pace Bc. Milan Pospíšil a ve-
litel výjezdové jednotky SDH 
Nová Paka Martin Kubišta. 
Pro všechny přítomné ženy 
si připravil milé a příjemné 
překvapení Václav Záveský, 
který u příležitosti svátku sv. 
Valentýna obdaroval každou 
z účastnic valné hromady 
květinou. Nezapomněl ani na J. 
Grafka ze Studénky a J. Brůnu 

Dobrovolní hasiči Novopacka hodnotili
z Přibyslavi, kterým předal 
dárkový koš za dlouholetou 
práci v okrskovém výboru. 
Hlavní zprávu o činnosti 
celého okrsku přednesl sta-
rosta okrskového výboru 
Václav Záveský. V ní zhod-

notil výroční valné hromady 
v jednotlivých sborech, 
které proběhly v závěru roku 
2009. Neopomněl zdůraznit 
záslužnou práci s mládeží ve 
sborech Vrchovina a Nová 
Paka. Oba sbory patří 
k nejúspěšnějším v okrese Jičín 
a reprezentují Novopacko i na 
krajských soutěžích. Krátce se 
zmínil o úrovni okrskového 
kola, které pořádali dobrovolní 
hasiči z Kumburského Újezdu, 
za což také představitelům 
tohoto sboru poděkoval. Na 
závěr své zprávy vyjádřil 
přesvědčení, že letošní 
okrskové kolo, které se bude 
konat 22. května v Radkyni, 
proběhne ke všeobecné spo-
kojenosti.
Na slova starosty navázal svojí 
zprávou velitel okrskového 
výboru Karel Skolek. Ten 
seznámil přítomné s výsled-
ky provedených kontrol 
hasičských zbrojnic a stavem 
techniky v okrsku. Konstatoval, 
že oproti minulým letům došlo 
opět ke zlepšení v přístupu 
jednotlivých sborů ke svěřené 
technice, výzbroji a výstroji. 
Ve svojí zprávě připomněl 
nutnost proškolení nových 
velitelů a strojníků, kteří byli 
do těchto funkcí nově zvoleni 
ve svých sborech. Závěrem 

podotkl, že se i výrazně zlepšilo 
vystupování hasičů nejen na 
soutěžích, ale i při pořádání 
různých společenských akcí.
 Dalším bodem programu 
slavnostní schůze byla volba 
nového okrskového výboru. 

Všech 32 delegátů 
j e d n o h l a s n ě 
zvolilo navržené 
k a n d i d á t y . 
S t a r o n o v ý m 
starostou okrsku 
se stal Václav 
Záveský z 
Radkyně, místo-
starosty Ladislav 
Beneš z Valdova 
a Pavel Brádle 
ze Štikova, ve-
litelem zůstává 
Karel Skolek, 
jednatelem Jiří 
Havlíček, refer-
entem prevence 
Lubomír Exner a 
referentkou žen 
Marie Jislová, 
všichni z Nové 
Paky. 

 Po té již následovala diskuze, 
do které se přihlásili všichni 
hosté. Starostka Okresního 
sdružení hasičů Eva Steinarová 
připomněla, že v letošním roce 
proběhne na Novopacku nejen 
okresní kolo dětí a dorostu, 
které bude pořádat v termínu od 
28.-30. května Vrchovina, ale 
od 11.-13. června se uskuteční 
na novopackém stadionu i kra-
jské kolo stejné věkové katego-
rie. Na závěr slavnostní schůze 
bylo předloženo usnesení, které 
přítomní delegáti schválili.
 Celý průběh valné hromady se 
nesl v přátelské atmosféře! 

 Lubomír Exner, 
SDH Nová Paka

grafologie
grafolog

ie

grafologiegrafologie

Možnost pořádání kurzu 
přímo v Nové Pace! 

Zajímá Tě tajemství písma? 
Chceš proniknout 

do osobnosti člověka?
Tak to jsi tady správně! 
Přijd‘ k nám a přidej se 

k naší skupině !
Hledáme 15-20 

vážných zájemců !!!
Kde: Městská knihovna 

v Nové Pace
Kdy: 5 x vždy v sobotu 

od 9 do 13 hod.
(termín začátku konání 
kurzu bude domluven 

po obsazení míst)

Cena: podle počtu uchazečů, 
ale cca 1 000,-Kč/os.

(Cena zahrnuje studijní
materiál, SKRIPTA, 

Baum Test, cestu 
a práci grafoložky)

Upozorňuji, že tento kurz 
je pořádán pro 15 – 20 lidí, 

takže jestli máte zájem, 
pošlete co nejdříve e-mail 

na adresu
npknihovna@monix.cz  ,

kde potvrzujete svůj 
zájem o navštěvování 

kurzu grafologie!
Těšíme se na Vás!!!
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Zpráva o činnosti silničního výboru za rok 2009

1. Silniční výbor
V roce 2009 dobíhala hyperaktivita města na úseku silnic a 
chodníků započatá v roce předchozím. Velký podíl na řešení 
koncepčních otázek měl i silniční výbor zastupitelstva města. 
Ten pracuje od počátku volebního období. Aktivními členy vý-
boru byli v roce 2008 P. Bouchner, M. Geisler, P. Malý, M. Po-
spíšil, K. Rulf a V. Řeháček. Předsedou výboru byl R. Cogan.
Výbor měl důležitou koordinační roli, neboť se při něm scházejí 
kromě členů výboru také vedoucí oddělení investičního (Z. 
Kovařík) i majetkového (I. Grimová), úředník odpovědný za 
státní správu silnic (K. Bárta), ředitel Technických služeb (pan 
M. Ježek), velitel městské policie (P. Jerie), starosta (J. Cogan) 
a občanští aktivisté, tedy lidé, kteří mají o problematiku zájem. 
Jednání výboru je veřejné a může přijít kdokoli. Realizační fáze 
záměrů a rozhodnutí výboru je dobrá, výše uvedené orgány 
města uskutečňují věci bezodkladně, jen výjimečně později než 
před započetím další schůze. Zpoždění je obvykle dáno vnějšími 
okolnostmi (např. když se čeká, až přestane mrznout), jen výji-
mečně se na něco zapomene. 
Výbor dokázal prosadit výraznější podíl zdrojů z rozpočtu města 
pro rok 2009. Dobrá byla spolupráce s investičním oddělením, 
to objednává a dozoruje údržbu a stavební práce:  rekonstrukce 
a nové komunikace. Majetkové oddělení řeší pozemkové zále-
žitosti a dopravní značení svislé. Kooperuje také státní správa 
silnic - K. Bárta řeší problémy v dopravě racionálně, při dodr-
žování právních předpisů. Podstatně na úseku silnic pomáhá i 
starosta, ten má na starosti dotace, na sídlišti se opět zadařilo.   
Úsek chodníku a silnic pravděpodobně nikdy nebude naplňovat 

ideál, tedy 100% pokrytí všech požadavků, lze však shrnout, že 
činnost silničního výboru je plánovitá a nejedná se nějaké dílčí 
flikování nebo taktizování bez ucelené koncepce. Logickým vý-
stupem z tohoto směřování je, že se staví a opravuje tam, kde je 
to nejvíce užitečné pro velký počet občanů, a nikoli tam, kde si 
někdo extrémně stěžuje a nadává, případně má jakési politické 
zastání. 

2. Usnesení výboru
Výbor v roce 2009 uskutečnil pět schůzí, a to v pondělí od 17:00 
hod, konec obvykle něco po 19:30, a přijal desítky usnesení. Za 
nedůležitější usnesení lze považovat:
1. obnova přístřešků na autobusovém nádraží 
2. řešení zápachu z výtlačného potrubí, který se šíří kanály u 

Komerční banky a v Úzké ulici
3. odchyt holubů na náměstí (na určitou dobu zdá se úspěš-

ným)
4. příprava akce asfaltování ve Školní ulici, informování obča-

nů v místě
5. nová parkovací místa za Centrálem
6. smlouva s Policií ČR, tak se značně rozšířila spolupráce 

mezi městem a Policií ČR
7. seznam vyhrnovaných chodníků (město však nařízení 

k tomu nepřijalo – zákon je nový, a v mnoho městech už 
nařízení opakovaně měnili), ostatní dlážděné plochy podél 
komunikací slouží jako plochy pro sníh vyhrnutý z komu-
nikací, s ohledem na nutnost umístit i značky „Chodník se 
neudržuje” by bylo nařízení bezzubé

8. přechod v Kotíkově ulici, u truhlárny, naproti přechodu bylo 
zábradlí (odstranily Technické služby)

SILNIČNÍ VÝBOR
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  9. výroční zpráva o činnosti Městské policie za rok 2008 (čin-
nost hodnocena jako velmi dobrá)

10. jednání s předsedy osadních výborů o rozdělení částky 
500.000 Kč na opravy komunikací v osadách

11. trvale se řešila problematika změn v centru města. Zejména 
šlo o otázky nového osvětlení, značení, ohraničení plochy 
před J. Husem, jednosměrky z Komenského, vjezdu a chod-
níku z Komenského do Budečské, zóny zákazu zastavení,  
parkování v centru pod.

12. zákaz vjezdu do ulice J. z Poděbrad
13. žádost o úpravu městské komunikace u Desatera podanou 

tamními občany
14. žádost o omezení nákladní dopravy přes Pustou Proseč (po-

licie celkem logicky nepřipustila zákaz)
15. mapování děr v asfaltových površích, každý člen výboru má 

určitou část města
16. změna umístění autobusové zastávky u polikliniky – posun 

na sever; bude se řešit s celým chodníkem od viaduktu až k 
nové elektře

17. dopravní značení v ul. Vrchovinské, žádná trvalá změna se 
nepřipustila, jen přechodné omezení po dobu stavby kruho-
vé křižovatky

18. značení železničního přejezdu u tunelu (a snížení ostrého 
přechodu na asfalt směrem k Heřmanicím)

19. žádost Svazu důchodců o vyhrazené parkovací místo v ulici 
Legií - výbor žádosti nevyhověl z finančních důvodů

20. ozelenění okolí LIDLu (zajistil výbor pro životní prostředí)
21. překopy komunikací (velké škody na komunikacích), je tře-

ba řešit systémově
22. autobusové spojení do Přibyslavi a Radkyně – jako součásti 

města Nová Paka by neměly být pokryty zvláštní linkou, 
po dohodě se Štikovem tam však zamíří některé autobusy 
jedoucí na Pecku

23. značky „Zákaz stání„ na nové komunikaci Heřmanice – les 
Pakalov, jedna značka zákaz stání a jedna značka konec zá-
kazu stání 

24. zrušení „Zákazu odbočování vlevo„ ze silnice I/16 od Vr-
choviny k Penny Marketu

25. posunutí značky „Konec zákazu předjíždění„ až za chodník 
do Vlkova (ve směru z Nové Paky)

26. zamítnuta žádost o posun značky „Začátek obce„ nebo 
umístění omezení rychlosti na 40 km/h před DOPS v k. ú. 
Radkyně

27. nové zábradlí na křižovatce u Kocourků a na konci ulice v 
Aleji

28. Dřevěňák – nový povrch, asfaltové nájezdy, díry na odtékání 
vody (bohužel se ucpávají)

29. zákaz vjezdu přes dětské hřiště pod skautským domem – ře-
šila by mechanická zábrana; koncepčně bude řešeno po za-
trubnění potoka od kurtů až po Policii ČR. Stavba je v plánu 
na rok 2011 

30. ulice Na Vyhlídce: předčasný provoz. Teprve až budou zho-
toveny další hrubé stavby, tak se ulice vyasfaltuje. Dřívější 
zhotovení by vedlo k tomu, že by těžká technika poškodila 
asfalt. Výbor doporučuje zlepšit značení, výrazně označit 
překážky dle předpisů a obsypat okolí šachet.

31. posun zákazu stání o 2,3 m v ulici Kotíkově na křižovatce s 
Budečskou 

32. úprava komunikace Balka – Vekra: Technické služby zasa-
dily svodnici a dále řeší. 

33. vyhodnocení změn v dopravě v centru města: počkáme po 
anketě. 

34. omezení rychlosti nebo značka obytná zóna ve čtvrti okolo 
hřbitova: Značení postačuje. Je tam přednost zprava. V obyt-
né zóně nelze parkovat mimo vyhrazená místa. V žádné 
obdobné čtvrti Nové Paky takové značení není, vedlo by to 
k nevyváženostem, buď všude, nebo nikde!

35. zřízení kryté zastávky na Kumburském Újezdě, směr Jičín 
(zatím není)

36. značka „Dej přednost v jízdě„ na křižovatku u KZ (Kotíkova 
x Vrchovinská)

37. omezení rychlosti na 30 km/h mezi ZŠ Husitská a hřištěm 
(doporučujeme řešit přechodem pro chodce) 

38. do Harantovy ulice je třeba pustit cyklisty z I/16 i v proti-
směru.

39. petice obce Koleč za obnovení práva měřit městskou polici i 
bez upozorňujících značek

40. parkování na náměstí: výbor určil výši poplatku za parkova-
cí známku na 900 Kč za rok. Známka platí jen na Masaryko-
vě náměstí

41. výbor je proti zrušení železničního přejezdu  v km 71,876 
železniční trati 040, a to s ohledem na plánovanou výstavbu 
nové městské čtvrti Slovany západ

42. architektonická soutěž na náměstí 
43. výbor doporučuje zlepšit kulturu prodeje ve stáncích na ná-

městí
44. dopravní značky, např.: chybí dopravní značka „Hlavní sil-

nice” před záchody pod kapličkou, chybí dopravní značka 
„Dej přednost v jízdě” na konci ulice Hilmarovy, větvemi 
stromu je stíněná značka „Dej přednost v jízdě” na konci F. 
F. Procházky při vjezdu do náměstí – prořezat strom, stro-
mem zarostlá značka „Křižovatka” v ulici Harantově před 
křižovatkou s ulicí 3. května od pivovaru, stromem zarostlá 
informační cedule na mostě I/16 za knihkupectvím Ing. Ro-
senberg - prořezat strom, před ISŠ u kostela přesunout DZ 
„Jednosměrka” na tyč se značkou o parkování

3. Finance
O tom, jaké bylo zaměření celého silničního úseku, svědčí nejlé-
pe výdaje rozpočtu města, jak proběhly v roce 2009. 

Nejprve velké akce:
Přestavba Dukel. náměstí a ul. J. z Poděbrad 6 058 103 Kč
Regenerace 
sídliště IV.a V. etapa 11 454 145 Kč (dotace 4 000 000 Kč) 
Chodník ul. Krkonošská 502 530 Kč
Kruhová křižovatka Kotíkova-chodníky 501 542 Kč
ul. Školní (příprava) 113 462 Kč
oprava komunikace ul. Šlejharova 990 025 Kč
oprava šachet, vpustí a kanalizace ul. Šlejharova 349 364 Kč
chodníky a značky zklidnění centra 542 269 Kč
místní komunikaceVrchovina - asfaltový povrch 496 661 Kč
oprava chodníku v ul. Ruská 330 923 Kč
Průmyslová 
zóna Vlkov 111 073 Kč (2010 ale 18 388 927 Kč!)

Drobné akce:
 104 293 Kč oprava cesty+drenáže Pustá Proseč
 38 604 Kč bus.čekárna pro Štikov
 50 000 Kč bezbariérový příst. Ul. Opolského 
 4 998 Kč montáže-zhotov.lavičky zastávka Štikov
 127 960 Kč koupě zámk. dlažby a obrub
 1 400 Kč pročištění kanalizace u garáží Vlkov
 140 009 Kč oprava komunikace Štikov
 86 312 Kč oprava míst. komunikace Vlkov od sil. žlabů 
 42 245 Kč dopravní zklidnění města - projekt
 22 339 Kč oprava chodníku ul. Heřmanická
 150.000 Kč cca TS Nová Paka - štěrk - drť na opravy cest
 25 526 Kč propustek a odvod.vozovky v Přibyslavi
 245 438 Kč rekonstr. přístřešků autobus.nádr.
 270 300 Kč MK Vrchovinská - asfalt. povrch
 55 059 Kč oprava chodníku ul. Husitská
 32 627 Kč oprava chodníku před I. ZŠ Komen.
 108 052 Kč výsprava výtluků na komunikacích
 102 376 Kč chodníky a značky - zklidnění centra
 169 394 Kč štěrk.plocha za Centrálem - parkoviště
 7 735 Kč sečení trávy podél cest
 36 281 Kč zadlážd. části chodníku ul. Rokycanova
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 7 466 Kč oprava chodníku u kina
 28 561 Kč zámková dlažba ul. Vrchovinská
 80 646 Kč odvodnění sjezdu I/16-na Vlkově
 10 001 Kč bezbariérový přístup ul. Komenského
 8 006 Kč dovoz štěrku oprava komunikace za Májou
 105 670 Kč zámková dlažba na chodníku ve Štikově
 98 000 Kč zábradlí na křižovatce Pražská a V Aleji
 39 925 Kč oprava cest ve Štikově, za přádelnou
 4 063 Kč dovoz štěrku opr. MK Vidochv-Vrchovina
 127 663 Kč výsprava komunikací
 150.059 Kč  zábradlí křižovatka I/16 -Komenského
 208.807 Kč ostrůvek I/16
 125.129 Kč  nasvícení přechodu I/16 

4. Výhled na rok 2010
V závěru roku 2009 proběhlo jednání s krajským radním pro 
dopravu panem Ješinou. Ten dokonce navštívil Novou Paku. 
Projednali jsme s ním mnohé otázky, za prioritu jsme označili 
rekonstrukci Lomnické ulice, na druhém místě dokončení Ge-
bauerovy ulice, následně komunikace III. třídy přes Vrchovinu. 
V případě Lomnické, jelikož jde o nějakých 600 m, by to nemu-
selo být na kraji bez šancí, uvidíme.
Co se týče městských akcí, budou pokračovat dvě hlavní akce: 
přípravy v nové čtvrti Slovany-západ a v průmyslové zóně. Na 
dotaci je závislá regenerace sídliště, bez dotace se nic nestane, a 

dále chodník směr Kumburský Újezd. Na komunikaci ve Školní 
ulici byla již uzavřena smlouva.
Z menších akcí se uvažuje o štěrkovém parkovišti u domu pod 
restaurací Na sídlišti (tzn.Pod smeťákem), částečných opravách 
v Desateru a chodnících v Pražské ulici, od ulice V Aleji směr 
Jičín. A třeba taky půjde o špatnou kanalizaci na křižovatce pl. 
Semíka a Grafka.
Co se týče osad, tak jako prioritu vidím alespoň částečné vyas-
faltování cesty Vlkovem od benzínové pumpy (tak za 200.000 
Kč), opravu asfaltky po Kumburském Újezdě, plus autobusovou 
zastávku směr Jičín v téže osadě.
Zároveň s volbami do sněmovny proběhne anketa o změnách 
v centru města, po ní se rozhodneme, jak dál v centru. Nutno 
připustit i obnovu předchozího stavu.

Silniční výbor

S CHARITOU na cestách 
aneb jak pomáhá Diecézní 
charita Hradec Králové li-
dem v nouzi... 

HAITI, 
INDIE, 
POVODNĚ........

Zveme Vás na besedu, která se koná v úterý 9. března 2010 ve 
skautském středisku SOPKA v Nové Pace od 18.00 hodin s ře-
ditelem Diecézní charity Hradec Králové, RNDr. Jiřím Stejs-
kalem a s jejím prezidentem Mons. Josefem Suchárem o tom, 
kde všude Diecézní charita pomáhá. Dozvíte se například, jak 
zoufalá je situace v Indii, kterou oba před nedávnem navštívili. 
Uslyšíte o pomoci charity na Haiti, ale i zajímavé informace o  
tom, co zajímavého dělá charita v České republice. Budete mít 
možnost se přesvědčit, jak účelně se nakládá s prostředky, které 
jste darovali například v rámci Tříkrálové sbírky. Prostor bude 
i pro Vaše dotazy.
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Galerista MUDr. Vratislav 
Čermák na stránkách Achátu 
vyzpovídal autora. 

Čermák: Jak souvisí vaše po-
volání s fotografováním?
Falta: Pracuji necelých 17 let 
ve výzkumu se zaměřením, kte-
ré je spojeno se zemědělstvím, 
takže má více či méně blízko 
k přírodě. Potřeba dokumen-
tovat pokusy a zaznamenávat 
terénní pozorování je skvělou 
příležitostí mít kontakt s foto-
aparátem. 
Čermák: Fotografické za-
čátky?
Falta: První fotoaparát, který 
jsem zabalil do batohu a vyrazil 
do lesů a luk, byl Zenit, někdy 
v roce 1993. Byl těžký, ale 
spolehlivý, neboť jediný zdroj 
elektřiny v něm představovala 
baterie expozimetru. Vzpomí-
nám si, že mi jeden Němec, 
když jsem kráčel na náměstí 
v Jičíně, naznačil, že jsem to 
asi našel v muzeu. 
Čermák: Jak se vyvíjel váš 
vztah k přírodě?
Falta: Se vztahem k přírodě 
jsem se bez nadsázky narodil, 
což by určitě potvrdili mí rodi-
če. Jako malý kluk až do střední 
školy neexistovala jiná varian-
ta, než mít povolání zaměřené 
na přírodu. Život se však odví-
jel trochu jinak a z profesního 
hlediska je to u mne nyní spíš 
kompromis mezi původními 
plány a realitou.  
Čermák: Příroda je vaše hlav-
ní téma?
Falta: Určitě ano. Nejvíce 
snímků - asi jako u většiny 
rodičů - jsem pořídil s cílem 
obohatit rodinné album, ale 
pokud se chci skutečně odrea-
govat, tak s foťákem mizím do 
ticha přírody. Ale děti občas 
beru s sebou, mají skvělý po-
střeh při pozorování námětů. 
Kromě fotoaparátu rád beru 
do ruky také štětec a akrylové 
barvy. Malování obrázků je 
však časově extrémně náročné, 
a tak se nové přírůstky objevují 
velmi pomalu.
Čermák: Co fotografické 
techniky? Zažil jste ještě svit-
kové filmy, černou komoru, 

zvětšováky a mokré procesy?
Falta: Vše uvedené jsem spíš 
viděl v provozu u svých kama-
rádů a spolužáků. Kdysi jsem 
s mým bratrancem zkoušel jen 
tak z legrace vyvolávat fotky 
z černobílých negativů v pane-
lákové koupelně v umývadle. 
Pak jsme to sušili na šňůře na 
kolíčkách. No, výsledek moc 
valný nebyl. Později jsem na 
Zenitu fotil asi 1 rok také čer-
nobíle, mělo to určitě něco do 
sebe.  A dokonce i exponované, 
které se však už bohužel nedo-
čkaly zpracování v minilabu.  
V době, kdy mě fotografování 
zaujalo více, už byla klasická 
fotografie na ústupu.
Čermák: Jaký digitál v sou-
časnosti používáte?
Falta: Žádný technický 
skvost nevlastním. Nyní mám 
k dispozici takový jednoduchý 
kompaktík od Olympusu, kte-
rý snadno strčím do ruksaku 
a jeho baterie mají extrémní 
výdrž. A mimoto lze potřeb-
nou elektrickou energii dodat 
prostřednictvím obyčejných 
tužkových baterek. Kritika jej 
svého času úplně strhla, rád 
totiž „šumí“, nemá stabilizaci, 
nemá moc široký úhel záběru, 
avšak mně zatím slouží dobře. 
Čermák: Už jste někdy vysta-
voval? Nebo publikoval?
Falta: První výstavu, která 
se uskutečnila v roce 2007 
na jaře v jičínském biogra-
fu, mi domluvila manželka. 
K rozhodnutí představit se 
s fotografiemi na veřejnosti 
mne také přivedl jeden z mých 
kamarádů, který se focení vě-
nuje déle. Brouzdá-li člověk 
po těch správných místech na 
internetu, tak nachází spoustu 
daleko lepších a dokonalejších 
fotek, než jsou ty vlastní. Ale 
jsem přesvědčen, že osobní 
výpověď, je-li samozřejmě 
ze snímku patrná, je natolik 
originální téma, že je škoda 
se o něj nepodělit s ostatními. 
Druhá výstava se uskutečnila 
na jaře o rok později v jičínské 
knihovně. A poslední, třetí 
v pořadí, téhož roku na podzim 
opět v prostorách knihovny - 
tentokrát ve Staré Pace. Nemu-

sím zdůrazňovat, že i obě další 
výstavy proběhly z iniciativy 
mé drahé polovičky.
Pokud se týká publikování, 
tak jsou mezi uživateli většiny 
fotek zemědělci, především 
ovocnáři, pro které se snažíme 
připravovat publikace obo-
hacené obrázky a grafikou. 
Něco jsem také třeba poslal 
do oblíbeného BioLibu, což 
jsou webové stránky věno-
vané systematice organismů 
využívané např. studenty. Vše 
uvedené má souvislost s prací 
a možná by stálo za zamyšlení 
lépe „prodat“ i snímky s mimo-
profesním zaměřením. Ostatně, 
z tohoto důvodu jsem se také 
možná odhodlal k další výsta-
vě. Tentokrát sám, bez přičině-
ní manželky.Tak uvidíme, jak 
vše dopadne.
Čermák: Proč jste si vybral 
právě galerii AURUM?
Falta: Zde je odpověď vel-

mi jednoduchá – několik let  
(tuším od roku 2006) se pra-
videlně zúčastňuji sportovní 
akce „Ocelový muž“, kterou 
pravidelně na konci léta po-
řádá ve fitcentru EDEN paní 
Čermáková. Jde o soutěž, kde 
jsou zkombinovány některé 
silové disciplíny s přespolním 
během a časovkou na kole, 
vřele doporučuji. Účast na ní 
je nejen velmi dobrým testem 
fyzické kondice, ale také příle-
žitostí posedět u vynikajícího 
guláše a sklenky piva. A právě 
tato velmi příjemná tečka za 
náročným sportovním pro-
gramem se koná v příjemných 
prostorách galerie. Jinými 
slovy, rád bych se podělil o 
fotografie také s lidmi, kteří 
pravidelně navštěvují fitcent-
rum. Anebo s kýmkoli z Paky 
a okolí, kdo bude mít zájem. 
Takže srdečně zvu. 
Díky za rozhovor.     -vč-

Od 6. března do konce června probíhá v novopacké galerii AURUM výstava fotografií jičínského autora Vladana Falty. 
Přírodní motivy jsou doplněny krátkými texty. Galerie se nachází v sídle firmy CENTROSAN spol. s r.o. za poliklinikou.
Od 6. března do konce června probíhá v novopacké galerii AURUM výstava fotografií jičínského autora Vladana Falty. 

GALERIE AURUM ZVE NA VÝSTAVU

Město Nová Paka hledá kronikáře
Město Nová Paka hledá kronikáře, který se zájmem o věc 
bude psát o dění ve městě a zápisky bude schopen doplnit 
vlastními fotografiemi, případně kresbami. Tato činnost je 
vhodná pro aktivního důchodce. Práce je finančně ohodno-
cena částkou 17.000,-Kč ročně a je prováděna na základě 
Dohody o pracovní činnosti. 
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V pátek 29. ledna se v restaura-
ci Novopacké sklepy uskutečnil 
křest knihy „Novopacko – Por-
trét paměti a srdce”. Publikaci 
představil její autor Jan Stejskal 
a pomáhalo mu i několik hos-
tů. Přijeli například grafici ze 
studia Czechdesigners, kteří 
knihu zpracovali výtvarně, jako 
„sudičky” se pak zúčastnili spi-
sovatel a kurátor Jaromír Typlt 

Křest knihy Novopacko – Portrét paměti a srdce
a také bývalý dlouholetý ředitel 
novopackého muzea Miloslav 
Bařina. Vlastní program začal 
autorským čtením, při němž 
ovšem samovolně vybuchlo 
šampaňské, což přítomné 
rozveselilo a vedlo k otázkám, 
jestli na křtu ve spiritistickém 
Podkrkonoší nakonec nejsou 
mezi hosty i nějací duchové. 
Následně si návštěvníci po-

slechli záznam vyprávění ne-
dávno zesnulé Jitky Zívrové, 
kde vzpomínala, jak před více 
než šedesáti lety probíhala její 
svatba se slavným sochařem 
Ladislavem Zívrem. Došlo i 
na dvě hudební ukázky – polku 

„Esmeralda” Jan Stejskal dopl-
nil ukázkou ze své knihy, ve 
které autor Esmeraldy a packý 
rodák František Matěj Hilmar 
vysvětluje, jak se vlastně tahle 
polka stala slavnou. A jako 
příklad hudby ze současnosti 
zazněla i písnička „Ve stínu 
lamp” od hiphopové kapely 
WWW, na jejíž tvorbě se podílí 

z Nové Paky pocházející malíř 
Lubomír Typlt. V prostorách 
půdy bylo k vidění také něko-
lik výtvarných originálů, které 
jsou v knize reprodukovány 
(například od Ladislava Zívra 
nebo Vlastimila Mužíčka), 
hlavní výtvarný doprovod ve-
čera ale zajistil Vladimír Merta, 
jenž vede jeden z ateliérů na fa-
kultě výtvarných umění Vyso-
kého učení technického v Brně. 
Do Novopackých sklepů totiž 
přivezl své originální kresby 
novopackým větrem, které v 
průběhu večera publiku rovněž 
představil.
Slavnostního proslovu k po-
křtění knížky se pak ujal histo-
rik umění Jaromír Zemina. Sám 
z  Novopacka pochází a připra-
vil tady mnoho výstav. „Autor 
na knize pracoval dlouho, trpě-
livě, s pokorou a s láskou. A 
výsledkem je jedna z nejlepších 
monografií věnovaných historii 
a duchu nějakého města a jeho 
okolí, jaká se mi kdy dostala do 
rukou,” uvedl ve své řeči a poté 
knihu pokřtil vodou z kašny na 
packém náměstí. 

Jan Stejskal

VÝVOZ JÍMEK, SEPTIKŮ
IFA W50 obsah 4,8m3, TATRA 148 obsah 10 m3

ČIŠTĚNÍ, FRÉZOVÁNÍ 
ODPADNÍHO 
POTRUBÍ
ROTHENBERGER - 
čistička potrubí R600
Kontakt:  J. Křížek, 
Nová Paka 1487 tel.: 603 715 355, 608 870 327
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Když jsem pod náporem při-
pomínek ze strany čtenářů 
ke knize začal uvažovat o 
krátkém článku, nevěděl jsem, 
jak se dostat na „dřeň” problé-
mu. Situaci pomohl bezděčně 
vyřešit Jaromír Typlt při svém 
autorském čtení. Jak správně 
řekl, kniha Novopacko. Por-
trét paměti a srdce přišla na 
Novou Paku jako kobercový 
nálet. V rámci demokracie 
mohou však existovat i jiná 
hodnocení. Kniha názorově 
rozdělila čtenáře do několi-
ka skupin. Všem je potřeba 
připomenout v úvodu, že Jan 
Stejskal vydal knihu vlastním 
nákladem a může si za své pe-
níze napsat, co chce. Kniha je 
subjektivním, ne objektivním, 
pohledem na Novopacké dění 
a je pouze souhrnem vyprávění 
bez hlubšího prověřování dat. 
Sám autor napsal, že diplomo-
vou práci psal v roce 2000 a 
neprováděl zásadní korektury. 
Kniha je pouze doplněna něko-
lika životopisy mladších osob-
ností a několika účelovými, s 
knihou nesouvisejícími sděle-
ními. Vnímavý čtenář Achátu 
poznal v některých částech i 
texty podobné těm, které řadu 
let publikoval v Achátu ředitel 
Městského muzea Miloslav 
Bařina.
Pokud někdo tvrdí, že kniha je 
čtivá a je přínosem pro packou 
regionální literaturu, má samo-
zřejmě pravdu. Regionální lite-
ratury je neustále nedostatek a 
podobná autorská vzepětí mají 
svůj význam. 
Pokud někdo tvrdí, že kniha 
je pěkně graficky vypravena, 
má samozřejmě také pravdu. 
Dobrým tahem bylo použití 
fotografie M. Háka na pře-
bal. Fotografie vznikla po 
roce 1930 a M. Hák s touto 
fotografií dosáhl významného 
umístění na fotografické soutě-
ži v Miláně. 
Existuje bohužel i třetí skupina, 
která poukazuje na množství 
faktografických chyb, a ti mají 
také pravdu. Jako příklad pou-
žiji chybu uvedenou i v článku 
(Achát únor 2010) „Čílovi”. 
Mimo další věci na zvážení 
je zde uvedeno, že Antonín 
Mikuláš Číla byl velitelem 
hradní stráže. Opak je prav-
dou. A stačilo pouze 5 minut 
na prověření chybné informa-
ce ve Vojenském historickém 

ústavu. A. M. Číla byl v roce 
1920 velitelem pěšího pluku 
10 v Brně, 1922 byl velitelem 
8. pěší brigády, 1923 byl po-
výšen na brigádního generála, 
1928 byl zástupcem velitele 
zemského vojenského veli-
telství Brno, 1934 byl 
předsedou odvolacího a 
kárného výboru MNO, 
v roce 1938 odešel do 
zálohy. 
Další z chyb vyvolala 
téměř meziobecní 
spor. V odstavci o F. 
Pecháčkovi autor uve-
dl jako rodiště Starou 
Paku. F. Pecháček se 
však narodil v roce 
1896 v Záhornici u 
Poděbrad. Občané Zá-
hornice byli po přečtení 
knihy trochu zaskočeni, 
svého významného ro-
dáka si totiž váží. O pár 
řádků dál je informace, 
že F. Pecháček zemřel 
možná v Mauthause-
nu nebo Terezíně. Je 
trochu paradoxem, že 
právě 3. února uplynulo 
66 let od úmrtí tohoto 
významného sokola a 
sportovce v koncent-
račním táboře Maut-
hausen. Při pozorněj-
ším čtení najdete další, 
zde neuvedené chyby. 
V knize je i množství 
jednoznačných závěrů, 
které neodpovídají sku-
tečné situaci. Mně jako člověku 
s geologickým vzděláním vadí 
určitá démonizace jednoho 
sběratele na úkor dalších, ně-
kdy mnohem významnějších. 
Z pohledu odborníků byla 
například sbírka malíře Karla 
Havlaty mnohem významnější 
a jeho schopnosti při sběru 
nebyly menší. Sbírku Karla 
Havlaty převzal po otci starší 
syn Karel Havlata ml., který 
byl část svého života prepa-
rátorem na katedře paleonto-
logie Přírodovědecké fakulty 
Univerzity Karlovy v Praze. 
Spolu s profesorem paleonto-
logie Z. V. Špinarem a doc. J. 
Kukalovou pomohl na světlo 
světa mnohým významným ná-
lezům a následně i publikacím. 
O Havlatovu sbírku projevilo 
v 80. letech 20. století zájem i 
vedení mineralogického oddě-
lení Národního muzea v Praze. 
Karel Havlata starší v roce1934 

napsal několik listů o sběratel-
ství: „Sběratelství se v Nové 
Pace rozmohlo. Po mně začal 
Václav Fejfar, mistr krejčov-
ský v N. Pace, který má dnes 
jednu z největších sbírek, pak 
p. Číp, úředník dále J. Augusta, 

natěrač, Josef Hylmar řezník a 
hostinský, Dr. Kaizl, malíř 
Poner, Jindra Beneš a všechny 
mají pěkné soukromé sbírky 
které by mohl míti beze studu 
sebenáročnější sběratel. Začal 
jsem jako laik a dalo to práce, 
protože nemaje zkušenosti čas-

Ohlédnutí za dvouměsíčním bytím knihy NOVOPACKO Jana Stejskala
to se hledalo tam, kde ony věci 
nemohly vůbec býti”. Předcho-
zí text je doslovným přepisem z 
rukopisu K. Havlaty, ten v úvo-
du zápisu vzpomíná na první 
sběratelskou vycházku v roce 
1920. Karel Havlata nakreslil 

ve 30. letech i několik zajíma-
vých kreseb.
Na závěr chci upozornit všech-
ny váhající na možnost zapůjčit 
si knihu v Městské knihovně 
v Nové Pace a nákup realizovat 
s klidnou hlavou a bez emocí. 

B. Benč 
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Antonín Fejfar 
se narodil v rodině kožešníka Antonína Fejfara st. v roce 1862. Na-
vštěvoval obecnou a měšťanskou školu v Nové Pace. Ve čtrnácti 
letech byl přijat jako chovanec u 4. pluku polního dělostřelectva 
v Josefově. V letech 1878 až 1882 navštěvoval dělostřeleckou 
kadetní školu ve Vídni. Po absolvování byl jmenován v roce 1882 
kadetem u 1. pluku polního dělostřelectva v Praze a v roce 1885 
poručíkem u 27. dělostřelecké divize v Linci. Dalším studiem 
ve vyšším dělostřeleckém kurzu v letech 1888 až 1890 si zvýšil 
vojenskou kvalifikaci a byl následně jmenován nadporučíkem u 
3. dělostřeleckého pevnostního dělostřelectva v Přemyšlu. O 3 
roky později byl přidělen dělostřeleckému ředitelství v Tyrolsku, 
kde byl jmenován podplukovníkem a velitelem 7. praporu pev-
nostního dělostřelectva. Později sloužil u 5. pluku pevnostního 
dělostřelectva v Kotoru. Před začátkem války v roce 1913 byl 
jmenován velitelem 1. pluku pevnostního dělostřelectva ve Vídni. 
V květnu 1914 se stal plukovníkem.
V době I. světové války byl postupně velitelem mobilní dělostře-
lecké zálohy v Krakovské pevnosti, velitelem skupiny těžkého 
dělostřelectva 2. armádního sboru u Tarnova a 18. armádního 
sboru u Jaroslavi, velitelem těžkého dělostřelectva 6. armádního 
sboru v Ruském Polsku a opět velitelem jihovýchodního dělostře-
leckého úseku v Krakově. Později sloužil ve Wieličce (Polsko). 
Na konci války byl velitelem 3. ochranného okrsku ve válečném 
přístavu Kotor. 1. února 1917 byl jmenován do hodnosti gene-
rálmajora. Jako velitel dělostřelectva v pobřežním ochranném 
okrsku Dubrovník v Dalmácii sloužil do 7. 2. 1918.
Dne 8. února 1918 se vrátil do Čech. Jeho bydlištěm se stala rodná 
Nová Paka. Dne 19. 2. 1919 byl přijat do svazku Českosloven-
ské armády v hodnosti generála. V této době se stal penzistou, 
generálem v. v.
Ve své době byl generál Antonín Fejfar obdivuhodným fenomé-
nem. Jako člověk vzešlý z běžné rodiny dosáhl díky šikovnosti a 

cílevědomosti vojenské hodnosti a poct, které v době mocnářství 
nebyly běžně dosažitelné.

Generál Fejfar a jeho rodina
Život a rodinu Antonína Fejfara není možné vměstnat do informace, „byl bratrem dědečka Boženy Čílové”(Achát 2/10). 
On i jeho sourozenci se vepsali do historie nejen Nové Paky. Fotografie použité v tomto článku jsou ze soukromých archivů, 
některé jsou uveřejněny poprvé.

A. Fejfar (vlevo) v hodnosti majora jako velitel pevnosti Pula v 
roce 1915 

Císař František Josef I. (vpředu), gen. A. Fejfar v řadě (třetí 
zleva) 

Gen. A. Fejfar se sestrou Annou, provdanou Pickovou, před svým 
domem v roce 1918

V roce 1942 vyšel v Pojizerských listech článek k 80. narozeni-
nám A. Fejfara. Zde byla publikována vzpomínka akademického 
malíře Ant. Picka na žákovskou bitvu spolužáků z Nové Paky, v 
té době byl Antonín Fejfar kanonýrem u houfnice. Už tehdy se 
zřejmě projevovaly jeho kanonýrské ambice.
Antonín Fejfar prožil většinu svého aktivního života v různých 
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ke ztrátě paměti a opakovanému ochrnutí. Následkům zranění 
podlehl v březnu 1945. Ladislav Fejfar se věnoval fotografování, 
na jeho deskách a fotomateriálech jsou zachyceny některé události 
a osobnosti z Nové Paky v okamžicích, které nejsou na běžně 
známých oficiálních fotografiích.

Synem Ladislava Fejfara je prof. RNDr. Oldřich 
Fejfar, DrSc., 
který se narodil 8. ledna 1931 v Praze. Oldřich Fejfar je prav-
nukem Antonína Kotíka a velkým novopackým patriotem. Celý 
život se zabýval paleontologií obratlovců. V nedávné době byl 
vedoucím skupiny, která popisovala nález prvního kosterního 
zbytku českého dinosaura. 

Prof O. Fejfar, přední český paleontolog, vzadu portrét B. Čí-
lové. 

Božena Fejfarová (provdaná Čílová) 
se narodila v roce 1898 v Nové Pace, kde navštěvovala 5 let 
obecnou školu. Ve studiu pokračovala na klasickém gymnáziu 
Minerva v Praze II. Maturovala v roce 1918, již po smrti svého 
otce Františka Fejfara. Studovala na Lékařské fakultě UK, kde 
promovala 1. 12. 1923, potom pracovala v nemocnici na Karlově 
na dětském interním oddělení . V roce 1924 se provdala za akad. 
malíře Otakara Čílu. Byla členkou Spolku čsl. lékařů, Sokola a 
Čsl. Červeného kříže. Dne 25. 8. 1949 byla společně se svou ro-

dinou vzata do za-
jišťovací vazby v 
Hradci Králové, 
odtud byla pro-
puštěna a komisí 
v Hradci Králové 
předána do Tábora 
nápravných prací 
dne 13. 12. 1949. 

částech monarchie, pouze prvních sedm let jako kadet a poručík 
sloužil v Čechách. Ve svém volném čase byl sběratelem staro-
žitností a uměleckých děl, turistou a příležitostným horolezcem. 
V posledních letech života pořádal výlety do okolí Nové Paky. 
K dětem svého zemřelého bratra se vždy choval jako otec a 
dědeček, vzpomíná vnuk finančníka Františka Fejfara, prof. 
Oldřich Fejfar.
O A. Fejfarovi se říkalo, že podporoval sochaře B. Kafku. Když 
v roce 1954 zemřel, byl pohřben v bílé generálské uniformě. 

František Fejfar
se narodil v rodině kožešníka Antonína Fejfara v roce 1868. 
Byl mladším bratrem generála Antonína Fejfara. Ve věku 5 let 
se dostal díky učiteli Záhorskému do školy. V šesti letech, kdy 
měl být zapsán do první třídy, postoupil přímo do třídy druhé. 
Po peripetiích s dalším studiem nastoupil na Obchodní akademii 
v Praze. Školu absolvoval s výborným prospěchem. Vzhledem 
k tomu, že ovládal výborně angličtinu, francouzštinu, italštinu a 
němčinu, často cestoval do Drážďan, Londýna a Itálie. V letech 
1885 až 1890 byl zaměstnán v Harrachovských sklárnách.

F. Fejfar (vpravo) spolu s dcerou B. Fejfarovou, později Čílovou, 
a bratrem, v té době majorem, A. Fejfarem (uprostřed).

Po předchozí praxi nastoupil v roce 1896 jako účetní Zemské 
banky království Českého, kde se díky znalostem odborným 
a jazykovým vypracoval až na ředitele ústavu a v této funkci 
působil do roku 1915, kdy zemřel. Po určitou dobu pracoval 
současně jako účetní a sekretář u následníka trůnu Ferdinanda 
d´Este, toto jeho zaměstnání skončilo sarajevským atentátem. 
František Fejfar byl manželem dcery Antonína Kotíka, se kterou 
měl syna Ladislava a mladší dceru Boženu, později provdanou 
Čílovou. Během let napsal řadu článků do odborných časopisů. 
Zachovala se řada naučných brožur z oboru financí a odborných 
cizojazyčných předmětů. Jsou to např. O směnce ve službách 
obchodu a úvěru, Nechtějte zůstati chudým, Cesty k obohacení 
obchodních vědomostí, Anglická korespondence a Francouzská 
terminologie a frazeologie obchodní. 

Ladislav Fejfar (syn F. Fejfara)
se narodil v Nové Pace v roce 1896, s rodiči se přestěhoval do 
Prahy, kde pracoval jako úředník v Zemské bance do listopadu 
1939. Dne 28. října 1939, kdy celá Praha naposled dala najevo 
svůj jasný postoj k německým okupantům, byl těžce poraněn 
skupinou SS na Mánesově mostě při návratu rodiny v odpoledních 
hodinách z hradu. L. Fejfar byl napaden kvůli trikolóře v klopě 
kabátu. Během několika okamžiků utrpěl zranění po celém těle 
a zlomeninu spánkové kosti, útočící skupina použila „boxery” na 
rukou. Potom byl odvezen do nemocnice Milosrdných bratří, kde 
lékaři konstatovali krvácení do mozku. Ladislav Fejfar žil ještě 
pět let. Byl dán do předčasného důchodu. Následkem úrazu došlo 

Rodina A. Kotíka 
- sedící zleva: Bo-
žena Fejfarová roz. 
Kotíková, Božena 
Kotíková (manžel-
ka A. Kotíka), A. 
Kotík, stojící Fr. 
Fejfar manžel dce-
ry a druhá dcera A. 
Kotíka Ludmila na 
zahradě domu v 
roce 1915.
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Postupně byla v několika táborech, kde vykonávala zdravotní 
službu, a 19. 5. 1950 byla propuštěna. Od 5. 6. 1950 pracovala jako 
výpomocná zdravotní síla v okresní nemocnici v Nové Pace, odtud 
byla z důvodu odsouzení manžela a syna propuštěna. Dr.Božena 

Rodina A. Kotíka na výletě na Kumburk v roce 1916: zleva dcera 
B. Kotíková, provd. Fejfarová, vpravo vedle A. Kotíka Božena Fej-
farová, vnučka a zcela vpravo druhá dcera Ludmila Kotíková.

Fotografie ze svatby O. Číly a B. Fejfarové. U stolu se sešli dva 
vojáci a generálové, vlevo gen. A. Fejfar a druhý vpravo gen A. 
M. Číla.

Čílová zemřela tragicky před domem v Bulharské ulici v zimě 
roku 1970.     B. Benč

ZDROJ: CD PUBLIKACE VÝZNAMNÉ OSOBNOSTI NOVOPACKA, YVONA A BO-
HUSLAV BENČOVI, 2002.
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Pro návštěvníky bylo připraveno vánoční občerstvení

Aby mohl člověk pro lidi něco 
udělat, měl by je mít rád

To je zřejmě krédo 52 letého 
Josefa Horáka, dlouhole-
tého kantora na Základní 
škole Husitská v Nové Pace. 
Tématem našeho rozhovoru 
bylo – jak coby rodák Nové 
Paky vnímá toto město i co by 
„Pačákům” prospělo v nadchá-
zejícím období. Úvodem jenom 
naznačím, že při společné cestě 
s ním nás zdravili téměř všichni 
lidé, mladí i starší, ba i ti, co 
nás míjeli autem. A to byla 
přitom pěkná chumelenice. 
„No, nedivte se, vždyť jsem se 
tady narodil a už také kdekoho 
odučil“.
Ale jak se sluší a patří, začně-
me s představením Mgr. Josefa 
Horáka. Po zvládnutí základní 
školy na bývalé zdejší dvanác-
tiletce pokračoval dál ve studiu 
na gymnáziu ve Vrchlabí. Dů-
vodem, proč zvolil toto město:  
byly především zde ideální 
podmínky pro zimní sporty  
- sjezd, slalom, kde dokonce 
závodně lyžoval. Po úspěš-
ném zvládnutí maturity nastala 
otázka – co bude dělat, čím se 
bude zabývat. „A protože mně 
už od malička zajímala kanto-
řina, rozhodl jsem se studovat 
Pedagogickou fakultu v Hradci 
Králové. Nastalo však dilema, 
čemu dát přednost - tělocviku, 
kterému fandím do dneška  
nebo zvolit další variantu 
– techniku, její základy a obor 
fyziku? Zvítězilo druhé“. 
Po ukončení fakulty v roce 
1984 působil Mgr. Horák 
v Základní škole v Lázních 
Bělohrad ve funkci vychova-
tele ve školní družině, aby pak 
po pouhém měsíci vyměnil na 
rok civilní oblečení za vojen-
ský stejnokroj. „Po návratu 
z vojenské prezenční služby 
jsem nastoupil v Pace na Zá-
kladní školu (v té době to byla 
2. Základní škola, ještě sídlící 
v budově Gymnázia). A věřte, 
byl to zajímavý pocit přijít sem 
po tolika letech mezi kantory, 
kteří mě kdysi učili a znali, 
jak se patří. Pak už následoval 
přechod do nové budovy v ulici 
Husitská, kde působím dodnes 
a kde vyučuji předměty fyziku 
a základy techniky. A k tomu  
jsem také ve škole výchovným 

Aby mohl člověk pro lidi něco 

ROZHOVOR S . . .  JOSEFEM HORÁKEM

poradcem, což předpokládalo 
další speciální studium na Pe-
dagogické fakultě Univerzity 
Karlovy v Praze v letech 1994 
- 1996. 
Za dobu svého působení mezi 
žáky, jak byste je porovnal 
s dřívější dobou. Jací byli za 
vás? 
„To je na delší povídání. Do-

mnívám se, že mládí v jakéko-
liv době si prožívá své revolty 
i úspěchy, zamilovanost, má 
i slzičky z možných nezdarů. 
Ale čas všechno vlivem doby 
nějak formuje. Ta dnešní doba, 
zásluhou obrovského rozvoje 
techniky a všech vědních oborů 
má svá pozitiva, ale i negativ-
ní stránky. V porovnání s lety 
ještě nedávnými se mění i sou-
časná mladá generace. Fyzicky 
i duševně. Dnešní mládež má 
daleko více informací – pokud 
je chce mít. Tou negací je, že 
velice málo čte, což má vliv na 
šíři i hloubku slovní zásoby, tak 
nezbytné pro jejich další pro-
fesní existenci. V kurzu jsou 
především počítače, mobily, 
brouzdání po internetu a další 
technické vymoženosti. Když 
se jich člověk zeptá, co v po-
slední době přečetli, leckdy se 
na vás podívají jako na něko-
ho, kdo se vynořil z pravěku. 
Pravda, jsou čestné výjimky. 
Pokud se jedná o samotné 
psaní, myslím tužkou, perem 
– i když nejsem češtinář,  tak 
v  leckterých sešitech registruji 
určité souboje s naším pravo-
pisem. Ale jsem optimista. 
Věřím, že i tyto problémy se 
časem vyřeší“. 
A město Nová Paka, jak to se 
změnilo z vašeho pohledu?
„Na Paku jako Pačák nedám 

dopustit. Patří s lidmi, které 
znám od malička, k mému ži-
votu. Zní to možná pateticky, 
ale je tomu tak. Samotné město 
prošlo také svým vývojem. A 
mohu říci – k lepšímu. Je to vi-
dět téměř na každém kroku. Ve 
starostlivosti o vzhled nových 
i těch starších objektů, v mo-
dernizaci sídliště a mohl bych 

pokračovat. Pihou na kráse 
může být, že v rámci „tržního 
mechanizmu” nám sice přiby-
ly obchodní řetězce, zato ubylo 
koloritu města - kamenných ob-
chůdků, které naopak pohotově 
využili prodejci spotřebního 
zboží. Hodně se zde udělalo pro 
mladé, zejména pro sportovce. 
Méně pak pro běžné občany, 
zejména ty starší – s výjimkou 
nově postaveného Domova pro 
seniory. I komunikace, zejména 
ve starší zástavbě, už potřebují 
nový kabát. Zlepšit by se měla 
i úroveň zdravotnictví, kde se 
výrazně zhoršila dostupnost 
pro rychlou záchranou službu. 
Řešením by bylo znovuzřízení 
Centra zdravotnické pomoci. 
Těch námětů,  které by po-
mohly zlepšit úroveň města, 

je celá řada – jen mít potřebné 
finanční prostředky. 
Vše se zřejmě bude odvíjet od 
ekonomiky…
…od toho, jak i do Paky „při-
jdou” nové firmy, které nabíd-
nou práci místním lidem. Ti 
musejí zatím dojíždět za prací 
i za nevýhodných podmínek, 
jen aby jakž takž uživili rodinu 
a nezůstali trčet na pracovním 
úřadě. Přitom se mnohdy jedná 
o plně kvalifikované pracov-
níky. Novopacko je však také 
místem se svojí přírodou, his-
torií doslova stvořené pro ces-
tovní ruch. Škoda jen, že okolní 
města na rozdíl od nás využíva-
jí této možnosti přilákat turisty 
tím, že investují do infrastruk-
tury, především do ubytování 
a dalších služeb. V Pace jsou 
tyto kapacity, když to přeženu 
– silně omezené. Jen pár penzi-
onků, hotel ve Štikově – a kdysi 
dávno věhlasný hotel Central. 
Ale kdeže ty časy jsou. Přitom 
i v cestovním ruchu jsou mož-
nosti, jak obnovit zaměstnanost 
místních lidí, rozšířit služby, 
včetně příjemného posezení ne-
jen v samotném centru města, 
ale i na našem sídlišti. To jsou 
problémy, které tíží nejen mě 
samotného, ale nás všechny, 
kteří toto město a lidi v něm 
máme rádi“. 
Problémy, věru, zralé k řešení. 
Dodejme závěrem, že Mgr. Jo-
sef Horák je nejen kantorem, 
ale i dlouholetým starostou 
dobrovolných hasičů na Kum-
burském Újezdu, místopřed-
sedou ZO Svazu včelařů Nová 
Paka a členem oddílu lyžování 
a orientačního běhu v Pace. To 
jen pro upamatování.

Oldřich Houška

PODĚKOVÁNÍ
Děkujeme fi rmě DASTRA, Městské 

policii a Technickým službám 
za vstřícnou a profesionální pomoc 

při odklízení sněhu kolem 
budovy lékárny.

Kolektiv lékárny U zlaté číše
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Ve dnech 7.10.2009 -17.1.2010 
byla v Praze otevřena výstava 
obrazů Josefa Čapka v Jízdárně 
Pražského hradu. Josef Čapek 
není sice rodák z Novopacka, 
ale narodil se v nynějším Krá-
lovéhradeckém kraji v Hronově 
r.1887 a mládí prožil v Malých 
Svatoňovicích.
Tato výstava byla vskutku 
ojedinělá svojí rozsáhlostí, 
většina děl byla ze soukromých 
sbírek, obsahovala téměř 1000 
děl, z toho 200 olejů, ale i kre-
seb, karikatur, náčrtů, grafik, 
ilustrací a scénografických 
návrhů. Šíře jeho díla byla 
ohromující a dávala tušit, že 
Josef Čapek byl v našem po-
vědomí nedoceněný a málo 
známý jako malíř i jako člo-
věk - filozof. Většina lidí ho 
zná jen z jeho ilustrací knížek 
pro děti, které napsal a nakreslil 
pro svou dceru Alenu. 
Obrazy byly utříděny chrono-
logicky na panelech a uvedeny 
komentářem z myšlenek a děl 
autora. Překvapilo mne, že Jo-
sef, který neměl vzdělání jako 
Karel, byl založením filozof. 
Málokdo zná knihu „Kulhavý 
poutník”, plnou filozofických 
úvah o životě. Úžasné byly jeho 
obrazy z kubistického období, 
kde geniálně jednoduchými 

geometrickými tahy zobrazil 
motivy krajin a zachytil i sta-
vy duše, jako je například úz-
kost. Tady si návštěvník musí 
uvědomit, jak ve své jednodu-
chosti, ale ne neobratnosti byl 
geniálním malířem. Zajímavé 
jsou jeho obrazy postav ostrých 
a hranatých tvarů, které expre-
sivně vyjadřují rozpoložení 
figur ze společenské spodiny 
(Pijáci, Děvky). Působivé 
jsou portréty prostitutek, které 
namaloval v Paříži, a později 
z koncentračního tábora do-
pisem požádal manželku, aby 
těchto 17 obrazů zničila. Bylo 
mu vyhověno. Velikou hloub-
ku mají obrazy motivované 1. 
světovou válkou, např. „Tou-
ha” – jsou to čtyři obrazy ženy, 
sedící na kopci , v šátku, bez 
tváře, zády, jen se liší provede-
ním ve čtyřech barvách. Divák 
si pak představí, když stojí 
před stejným motivem, který 
se opakuje v červené, zelené, 
žluté a modré, onu atmosféru 
stesku po muži, který je někde 
na bojišti nebo mrtvý. Stejně 
se opakuje ve čtyřech různých 
barvách obraz „Noc”. Ostré a 
hranaté kontury postav muže 
a ženy bez tváře zachycené při 
tanci vyjadřují úžasný proži-
tek tančící dvojice v pokročilé 

Pohled návštěvníka výstavy obrazů
noci. Na závěr pár působivých 
kresbiček z koncentračního tá-
bora, uvedených citátem z jeho 
básně „Čekání”, napsané v Sa-
chsenhausenu: „Nejsem to já, 
kdo vládne teď mým životem, 
já jsem a nejsem to, co tady 
v temnu leží, nezemřel jsem, 
však život můj mi nenáleží.” 
Kniha básní z koncentračního 
tábora byl vydána v r. 1946. 
Malíř, spisovatel, básník, scé-
nograf prožil v koncentračních 
táborech celou válku, zemřel 
v Bergen-Belsenu koncem 
války těsně před osvoboze-
ním. Některá vystavená díla 
byla považována do nynějška 

za nezvěstná, jiná nejsou ještě 
evidovaná. 
Proto je tato výstava ojedinělá 
a těžko se již bude opakovat 
v budoucnu ve stejném roz-
sahu. 
Pro milovníky umění se bude 
reprízovat ještě na dvou mís-
tech v Pardubicích, a to ve 
dnech 30. 3. 2010 - 30. 5. 
2010. 
Výstava má silný emotivní 
náboj a opravdu za tu cestu 
stojí.

MUDr. Alena Moulíková
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Program akcí na březen

2. 3.  Keramika pro příchozí 19.00 - 22.00

6. 3.  Královský pohádkový bál
 15.00 - 18.00 v MKS Nová Paka
Společná akce MěK Nová Paka, MKS Nová Paka, MK Stará 
Paka a DDM Nová Paka

6. 3. - 7. 3. Víkendovka pro děti z DD Vrchlabí

7. 3.  Workshop street dance
 s Anetou Širokou a Hankou Švecovou

16. 3. Keramika pro příchozí
 19.00- 22.00

19. 3. Kreativní dílna
 Vkládaný a skládaný patchwork
 18.00 - 20.00 - Cena 80,-Kč

30. 3. Keramika pro příchozí
 19.00 - 22.00

2. 4. Velikonoční dílna

2. - 3. 4. Velikonoční trhy

Podrobné informace k jednotlivým akcím obdržíte na letáčcích 
v DDM, na  info@ddmstonozka.cz nebo na tel. 493 721 184
Pozor! DDM vyhlašuje velkou fotografickou soutěž ČTYŘI 
ROČNÍ OBDOBÍ OBJEKTIVEM FOTOAPARÁTU. 
Soutěž je určena pro děti a mládež do 18 let. Propozice naleznete 
na www.ddmstonozka.cz

Nabídka letních táborů:
CESTOVATELÉ A SVĚTOŠLÁPCI
11. 7. - 18. 7. 2010 ve Sněžném v Orlických horách
Cena: pro členy kroužků  DDM  2.200Kč, pro ostatní 2.300Kč

ZA TAJEMSTVÍM STAROVĚKÉHO EGYPTA
18. 7. – 25. 7. 2010 Krčkovice v Českém ráji
Cena: pro členy kroužků  DDM  2.200Kč, pro ostatní  2.300Kč
- celotáborová hra, výpravy do přírody, lodě… - ubytování ve 
stanech s podsadou, zděné sociální zázemí, kuchyň a jídelna

Letní  tábor pro mažoretky
31. 7. – 7. 8. v Náchodě
Cena: 3.000 Kč

JEZDECKÝ TÁBOR v Hořátvi
Termín: 24. - 30. 7. 2010            
Cena: pro členy kroužků DDM 3.700,-Kč, pro ostatní 3.800,-Kč. 
Doprava vlastní

Letní příměstský tábor 
CESTA DO AFRIKY   
23. 8. - 27. 8.  2010 / cena 750Kč                                   
Tábor je docházkový    800-1500   
Přihlášky jsou k dispozici ke stažení na stránkách 
www.ddmstonozka.cz nebo přímo v DDM

Největší poděkování a vděk Vám, kteří jste dávali 
do pokladniček Tříkrálové sbírky. 

První díky patří Vám všem. 

A druhý dík patří panu Luboru Militkému 
a Pepovi Kuldovi za přestavbu, realizaci a 

chlapskou radu. 
Teď Vám máme s Juditou co vracet. Děkujeme!

 
Judita Kábrtová a její mamka Jana Jeriová

Lenka Dusilová, 
několikanásobná držitelka výročních hudebních cen Anděl 
není zvyklá stagnovat a opakovat se. Stal se z ní mimořádný 
úkaz české hudební scény: z pozice rockové a popové hvězdy 
putuje k osobnímu vyjádření, jež svobodně přijímá impulzy 
z nejrůznějších stylů a mimohudebních zážitků. 
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Investice do rozvoje vzdělávání
Tento projekt je spolufinancován Evropským sociálním fondem 
a státním rozpočtem České republiky.
Pro rodiče předškolních dětí máme již nyní následující nabídku: 
Pokud máte doma dítě předškolního věku, o kterém se domníváte, 
že je mimořádně nadané, můžete se již nyní hlásit k vyšetření 
svého dítěte u Mgr. Homolkové, která je krajskou metodičkou 
péče o mimořádně nadané. 
Nadání dětí se může projevit v jedné nebo více následujících 
oblastí:
A) Intelektové schopnosti, dovednosti a projevy:
1. Verbální schopnosti:
1.1 široká slovní zásoba
1.2 schopnost přesného a adekvátního vyjadřování myšlenek
1.3 schopnost adekvátního používání slov i neobvyklých slovních 
obratů
2. Abstrakce & analýza:
2.1 schopnost zobecňovat (události, informace apod.)
2.2 schopnost porozumění prostřednictvím analyzování mate-
riálu
2.3 schopnost abstrakce
2.4 schopnost rozpoznání detailů v materiálu
2.5 schopnost vnímat kauzalitu a předvídat důsledky a účinky
2.6 schopnost chápat vztahy a souvislosti mezi jevy a informa-
cemi
2.7 schopnost strukturovat úkol, materiál
2.8 rychlé rozpoznání důležitých informací v materiálu
3. Řešení problémů:
3.1 schopnost rychlého vhledu do problému
3.2 schopnost strukturovat úkol, materiál
3.3 rychlé rozpoznání důležitých informací v materiálu
3.4 schopnost vytvářet strategie řešení různých úkolů
3.5 schopnost hierarchizovat postup a stanovit priority
3.6 schopnost kritického hodnocení výsledků činnosti
4. Paměť:
4.1 rychlé vybavování z dlouhodobé paměti
4.2 dobrá krátkodobá paměť

B) Tvořivost:
5. Tvořivost:
5.1 schopnost rychlého vhledu do problému
5.2 schopnost imanigace

5.3 schopnost experimentace s podnětovým materiálem 
6. Alternativní myšlení: 
6.1 schopnost hledat alternativy řešení problémů
6.2 schopnost měnit směr uvažování při řešení úkolů
7. Originalita:
- značný smysl pro humor 
- obliba slovních hříček, situačních vtipů 
- produkuje originální myšlenky a nápady, nové způsoby řešení
- rozpracovává a rozvádí své nápady do detailů
C) Další schopnosti, dovednosti a projevy:
- má informace a znalosti o „neškolních“ oblastech – široký 

rozsah vědomostí
- je schopný/á aplikovat naučené v jiných, i mimoškolních situ-

acích
- umí jasně vyjádřit, co právě potřebuje
- dobře komunikuje s vrstevníky i dospělými
- dovede vést ostatní, když je to potřebné
- umí si dobře zorganizovat práci bez zbytečných časových 

ztrát
- je nekonformní a má odvahu vyjádřit vlastní názor
- je citlivý/á a vnímavý/á k estetickým vlastnostem věcí
- dovede při činnostech předvídat možná úskalí
- dokáže si zjistit informace, které potřebuje k řešení
- dokáže pracovat samostatně bez vedení učitele, dovede spolu-

žákům poradit
- schopnost řešit úkol tak dlouho, dokud ho sám/a nepovažuje 

za vyřešený 
Jestliže Vaše dítě vykazuje některé z těchto projevů, je pravdě-
podobné, že se jedná o dítě s určitým typem nadání nebo o dítě 
vývojově akcelerované/urychlené, předčasné/. Naše metoda nově 
vytvořená za účelem podchycení mimořádně nadaných dětí již 
ve školkách zahrnuje následující oblasti: počty, analogické myš-
lení, kreativitu a originalitu, schopnost sebehodnocení, kresebné 
schopnosti, kombinační a logické schopnosti, praktický úsudek, 
slovní zásobu a tvořivost, schopnost kategorizace na základě 
abstrakce, paměť, pozornost a základy estetického cítění. „Tes-
tování” probíhá hravou formou, v individuálním kontaktu s psy-
choložkou po dobu cca 60-90 min. Věříme, že Vaše spolupráce 
povede k úspěšnému ověření této metody a její úpravě tak, aby 
byla pro děti co nejatraktivnější a zároveň umožňovala učitelům 
a učitelkám v MŠ kvalitně posuzovat nadání dětí, které vyžadují 
specifický přístup k rozvoji svých schopností. 

Za tým psycholožek PPP: Mgr. Michala Homolková
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Upozornění: Dle zákona ČNR č. 241 každý účastník veřejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k ceně vstupenky příplatek 1,- Kč. Informace o programu 
kina 17 – 20.15 na tel. 493 722 892, 8 – 15.30 na tel. 493 721 928 nebo na HYPERLINK „http://www.kultura-novapaka.cz/„, www.kultura-novapaka.cz,HYPERLINK „http://
www.munovapaka.cz/„ HYPERLINK „mailto:kino@kultura-novapaka.cz„, kino@kultura-novapaka.cz, HYPERLINK „http://www.munovapaka.cz/„ , info@kultura-novapaka.czHY-
PERLINK „http://www.munovapaka.cz/„ 

Předprodej a prodej vstupenek:
Pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení.

Změna programu vyhrazena.

3. středa pouze v 17.30 hodin

Princezna a žabák
Všichni známe pohádku, ve které princezna políbí žabáka, ten se 
promění v krásného prince. Ve filmu k polibku mezi princeznou 
a žabákem dojde také, ale výsledek je dosti odlišný.
Animovaný film USA - Walt Disney Animation Studios - v čes-
kém znění – přístupný – vstupné 69 Kč - 91 min.

5. pátek pouze ve 20 hodin

Vyfič!
Bliss má ráda rock a její život v americkém maloměstě kdesi 
v Texasu stojí za dvě věci. Jednou však s kamarádkou narazí 
v sousedním městě na drsný závody na kolečkových bruslích a 
její život se rozjede na plný obrátky. Komedie USA – nepřístupný 
do 12 let – vstupné 69 Kč – 111 min.  

6. sobota pouze v 17.30 hodin

Mikulášovy patálie
Senzační příběh dětských knížek o Mikulášovi se v hrané verzi 
konečně dostává na filmová plátna. Za 50 let od vydání první 
knihy si Mikuláše a jeho zběsilé spolužáky oblíbily generace 
dětí po celém světě i u nás. Francouzský film v českém znění 
– přístupný – vstupné 64 Kč – 91 min. 

11. čtvrtek pouze ve 20 hodin

Nebe peklo... zem
Mladá baletka má před sebou úspěšnou kariéru. Seznámí se ale 
s charismatickým lékařem a tento vášnivý a zároveň bolestný 
vztah ji umožní poznat dvě hraniční plochy lásky-nebe, peklo, 
aby našla i zem… Hrají: Zuzana Kanocz, Bronislav Wroclawski, 
Lukáš Latiňák, Dagmar Bláhová, Jiří Korn a další.
Slovensko-české filmové drama – nepřístupný do 15 let – vstupné 
69 Kč – 95 min.

12. pátek pouze ve 20 hodin

Trable v ráji
Pobyt na nádherném exotickém ostrově jako lék na manželskou 
krizi? Proč ne. Jenže když váš vztah hrozí zhroucením, může se 
i ráj proměnit v peklo na Zemi. Komedie USA – nepřístupný do 
12 let – vstupné 64 Kč – 113 min. 

13. sobota v 17.30 a ve 20 hodin 

Kawasakiho růže
Za každou lží se skrývá pravda a za ní pravda ještě hlubší. Film 
režiséra Jana Hřebejka. Hrají: Martin Huba, Daniela Kolářová, 
Lenka Vlasáková, Ladislav Chudík a další.
České drama – přístupný – vstupné 69 Kč – 95 min.

18. čtvrtek pouze v 19 hodin

Bílá stuha        Projekt 100   Filmový klub
Film ubíhá výborným tempem a pohlcuje jako dobrá knížka, kte-
rou nechcete odložit, dokud jí nedočtete. Režie: Michael Haneke. 
Německo-rakousko-francouzko-italské drama. 
Vstupné pro členy FK 59 Kč, pro ostatní s příplatkem – 144 
min.

20. sobota pouze ve 20 hodin

Čtvrtý druh
Provokativní thriller Čtvrtý druh je natočen podle skutečných 
událostí v odlehlém městě Aljašky, kde od šedesátých let dochází 
k záhadnému mizení lidí. Tento jev nebyl nikdy uspokojivě vy-
světlen. V hlavní roli Milla Jovovich. Sci-fi thriller USA – ne-
přístupný do 12 let – vstupné 69 Kč – 98 min.

26. pátek pouze ve 20 hodin

Imaginárium doktora Parnase
Film vypráví o cestování divadelní skupiny vedené doktorem 
Parnasem, který se prostřednictvím smlouvy s ďáblem stal ne-
smrtelným. Hrají: Heath Ledger, Johnny Depp, Jude Law, Colin 
Farrell, Christopher Plummer. Dobrodružný fantasy film USA 
– nepřístupný do 12 let – vstupné 69 Kč – 122 min.

27. sobota pouze v 17.30 hodin

Alvin a Chipmunkové 2
Jsou zpět a nejsou sami. Všichni zpívají! Všichni tančí! Všichni 
křičí Alvin! Animovaná rodinná komedie USA v českém znění 
– přístupný – vstupné 64 Kč – 88 min.

Kino hraje dětem:
13. sobota v 15.30 hodin

Dětský bijásek
Pásmo pohádek: Sametka – 9 kuřátek – Zatoulaná ovečka 
– Krakonoš – Štaflík a Špagetka. Vstupné 19 Kč.

Připravujeme:
Pouta – Doktor od jezera hrochů – Zloději 
blesku – Dešťová víla – Na svatého Valentýna 
– Morgánovi – Kniha přežití – Lítám v tom 
– Prokletý ostrov – Nějak se to komplikuje 
– Vlkodlak.

Kawasakiho růže
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·Městské kulturní středisko · F. F. Procházky 101 · 509 01 Nová Paka ·
· tel ./fax: 493 721 928 · www.kultura-novapaka. cz · www.ergis. c z ·

Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT JIŽ DNES V 
KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE REZERVOVAT NA TELEFONU 
493 721 928, 737 289 732
ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE NEJPOZDĚJI TÝDEN PŘED 
PŘEDSTAVENÍM! (Zakoupené vstupenky jsou vratné nejpozději 3 pracovní 
dny před představením.) ZMĚNY V PROGRAMU VYHRAZENY

JÁNOŠÍK - Divadlo DRAK Hradec Králové
představení pro II. st. ZŠ - od 10 hod., přístupné i pro veřejnost
úterý 2. 3. 2010, velký sál, vstupné: 40 Kč 
Nová inscenace divadla Drak vychází z historických faktů. Hlav-
ním záměrem představení není pokračovat v nekonečném omílání 
vžitých polopravd, ale snaha nalézt pravdivou tvář výjimečného 
slovenského mladíka.

ORIENT EXTRAVAGANZA
show orientálního tance, hudby a folkloru
středa 3. 3. 2010 v 19.30 hod., velký sál, vstupné: 180 Kč 
v předprodeji, 200 Kč na místě. Hlavní hosté: hvězdná česká ori-
entální tanečnice Shereen (www.shereen.cz), dále temperamentní 
tanečnice Sahar (www.sahar.cz) a tanečnice Tereza Štojdl specia-
lizující se na súfijský tanec (www.terezastojdl.cz). Dále vystoupí: 
Tina Ahmed, skupina Sahar, Malak, Dimitra, Khattya, skupina 
Kadri Habibah, bubeníci afrických rytmů Tady Tudy a j.
Martina Ahmed Čermáková si pro vás připravila bohatý a pestrý 
program, v němž uvidíte celou řadu působivých tanečních vystou-
pení, jako například tanec s hořícím svícnem, tanec s egyptskými 
Isis křídly, tanec se šavlí, folklorní egyptské a saúdsko-arabské 
tance, tanec s vějíři a závoji či tanec dervišů, uslyšíte arabské i 
africké rytmy, můžete se nechat okouzlit prvotřídními profesio-
nálními tanečnicemi v nádherných orientálních kostýmech, pří-
padně zakoupit suvenýr či taneční doplněk v podobě originálních 
šperků nebo originálních dovozových tanečních oděvů a rekvizit 
od 18.30 hod.

KRÁLOVSKÝ POHÁDKOVÝ PLES
sobota 6. 3. 2010 od 15 do 18 hod., velký a malý sál MKS, 
vstupné: 40/20 Kč. Pořadatelé: Městská knihovna Nová Paka, 
MKS Nová Paka, DDM Stonožka Nová Paka, Místní knihovna 
Stará Paka. Co vás čeká? Zajímavé pohádkové odpoledne pro 
děti.  V 15 a 16.30 hod. loutkové divadlo – 1. a 2. předpremiéra - 
Perníková chaloupka – novopacký soubor Rolnička. Pohádkové 
postavy s úkoly pro všechny děti. Vypravěči pohádek – kouzelná 
babička, pohádkový dědek a možná přijde i kašpárek. Královský 
dvůr se bude těšit na vaše pohádkové převleky – děti v maskách 
budou mít poloviční vstupné a taneční parket bude čekat nejen na 
ně. Snad si každý vybere – nejmenší, větší, největší i ti nejstarší. 
Vezměte maminku, tatínka, babičku, dědečka, tetičku, ale i strýčka 
a přijďte na první královský ples do MKS.

OBRAZY A ŘEZBY
malba na hedvábí a mandaly na skle Elišky Jílkové, prodejní 
výstava. 8. - 26. 3. 2010, malý sál. 
Vernisáž se uskuteční v pondělí 8. 3. 2010 v 17 hod., kulturní 
program – ZUŠ Nová Paka
otevřeno: po – pá 8 – 16, so 14 – 16 hod.

O SNĚHURCE - Divadlo KAPSA Karlovy Vary
pro MŠ a I. st. ZŠ od 10 hod., přístupné i pro veřejnost
středa 10. 3. 2010, velký sál, vstupné: 40 Kč

BESEDA S RADKEM JOHNEM
pátek 12. 3. 2010 v 17 hod., malý sál

„Z ČECH AŽ DO HOLLYWOODU“
Travesti skupina Hanky Panky Praha
čtvrtek 18. 3. 2010 v 19.00 hod., velký sál, 
vstupné: 190 Kč v předprodeji /210 Kč na místě/ 
Nejlepší česká TRAVESTI SKUPINA HANKY PANKY PRA-
HA v nové sestavě uvádí svůj zcela nový pořad s názvem ,,Z Čech 
až do Hollywoodu,,. Spolu se slečnami Stefany, Dolores, Sofií a 
mistrem Alexem tentokrát procestujete řadu zemí světa a uvidíte 
spoustu hvězd hudebního nebe tak, jak je neznáte. Tentokrát Vám 
ve svém pořadu představí hvězdy jako jsou Hana Hegerová, Pe-
ter Nagy, Monserat Cabalé, Fredy Mercury, Marcela Holanová, 
Waldemar Matuška, Sandra, Tina Turner, Kamélie a podíváme se 
i do Švédska za známou hudební skupinou ABBA. Samozřejmě 
nebude chybět ani spousta humoru, nadsázky a komických scé-
nek. Výpravná kostýmová show, která se těší oblibě v řadě měst 
po celé České i Slovenské republice, přijíždí i do vašeho města. 
Více informací naleznete na internetových stránkách www.han-
kypankyshow.eu. Vstupenky zakupujte v předprodeji v kanceláři 
MKS za 190 Kč od 1. 2. 2010

KREATIVNÍ DÍLNA
na téma: ubrousková technika 
sobota 20. 3. 2010 ve 14 hod., malý sál, cena: 220 Kč
V této dílně si vyzkoušíme ubrouskovou techniku, kterou budeme 
aplikovat na dřevěný box na papírové kapesníčky. Do boxu, který 
si společně upravíme, je možné vložit kapesníčky z obou typů 
krabiček, které jsou na trhu. Kapesníčky jsou vždy vyskládány 
stejně, a proto je lze jednoduše vyjmout a umístit do boxu. Není 
proto důležití, jakou krabičku jste byli dosud zvyklí používat. 
Ubrousková technika je jednoduchá a velmi efektivní. Obrázek 
přenesený z ubrousku na dekorovaný předmět vypadá jako ma-
lovaný. Výsledek Vás jistě mile překvapí. Každý účastník bude 
mít k dispozici jednu krabičku, akrylové barvy, lepidlo, lak, výběr 
z velkého množství ubrousků s různými motivy a další materiál 
a pomůcky. Každý účastník si do dílny přinese nůžky (nejlépe 
z manikúry), fén a jeden výtisk novin. 
Z důvodu zajištění potřebného materiálu je nutné se do dílny 
předem závazně přihlásit a zároveň uhradit účastnický poplatek 
v kanceláři Městského kulturního střediska, a to do 15. března.
Minimální počet účastníků této dílny je 8.
S sebou: nůžky, fén, přezůvky, pracovní oděv a hlavně dobrou 
náladu!!!! Budu se na Vás těšit, Monika Hanušová 
Další info. na tel. 737 43 00 99     (pokračování na další straně)
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MŇAM POHÁDKY (aneb vaříme a jíme na jevišti)
Divadýlko Kuba Plzeň
neděle 21. 3. 2010 v 15 hod., velký sál, vstupné: 50 Kč
Pohádky o jídle, s jídlem a okolo jídla před vašimi zraky zručně 
uvaří zkušení kuchaři. Známé pohádky či motivy pohádek, které 
se točí okolo jídla a jedění (Koblížek, Budulínek, Otesánek), ro-
zehrávají dva herci s pomocí improvizovaných loutek a předmětů, 
které můžete najít v kuchyni.
Celé představení je koncipováno jako „vaření“ na jevišti a vtipné 
povídání o celodenním jídelníčku, o zdravé a nezdravé stravě. 
Jednotlivá jídla (snídaně, svačina...) jsou však spíše záminkou 
k rozehrání krátkých příběhů, ke vzájemnému škádlení a soupe-
ření obou kuchařů (Dita - Dieta Vločková /za svobodna Ovesná/ 
a Ota-Otesánek Knedlík se zřejmě v názoru na jídelní návyky 
neshodnou). Hrají - Dana Mládová a Petr Mlád

PRÁZDNINY SNŮ - Francis Joffo
DS Vojan Libice nad Cidlinou
pátek 26. 3. 2010 v 19.30 hod., velký sál, vstupné: 80/60 Kč
Komedie Francise Joffa jsou mistrovsky napsány a uváděny 
v divadlech na celém světě. Komedie „Prázdniny snů” je plná 
rafinovanosti, vtipu, překvapení, ale i velké lidskosti. 
Jacgues Perthuis a jeho žena Dominique přijíždějí brzy ráno do 
vily na Azurové pobřeží, kterou si s přáteli pronajali. Vilu dobře 
znají, a tak jsou přesvědčeni, že zde jejich dovolenou nemůže 

nic nepředvídatelného rušit. Nicméně se na jejich hlavy sesype 
během dvou hodin po jejich příjezdu celá řada neuvěřitelných 
katastrof, které je vtáhnou do bláznivého dobrodružství, jaké si 
jen mohli těžko představit...

PAUL BATTO – Slovinsko
blues, jazz. sobota 27. 3. 2010 ve 20 hod., malý sál, vstupné: 
100 Kč. Paul Batto Jr se narodil v Lublani ve Slovinsku. V roce 
1994 založil kapelu Riverside Blues Band, se kterou hrál nádherně 
čisté akustické blues, od roku 2003 se rozhodl pro sólovou kariéru. 
Současný jeho zpívaný repertoár sestává z jazzových standardů 
(Ellington, Gershwin, Arlen, Carmichael). Balady a bluesové 
písničky ve svérázném pojetí slibují nevšední zážitek.

ODPOLEDNE S DECHOVKOU
hraje kapela Alfa
28. 3. 2010 v 15 hod., malý sál, vstupné: 50 Kč
K poslechu a tanci vám zahraje kapela Alfa.

Připravujeme:
Divadelní festival „S úsměvem jde všechno líp” 
Zájezd na Ice Olympic tour Jevgenije Pljuščenka 15. 4. 
Čtyři dohody – Jaroslav Dušek 22. 4. 2010
Zájezd na muzikál Baron Prášil 8. 5. 2010

Letos již po dvacáté, jak ne-
opomněla sdělit předsedkyně 
novopacké pobočky KPVČ 
Blanka Čílová, se sešli členo-
vé a hosté na výroční členské 
schůzi, aby zhodnotili loňský 
rok a přátelsky si popovídali 
o dění nejen v Nové Pace, 
ale v celé republice. Po státní 
hymně zaujal šestadevadesát 
přítomných pěvecký sbor žáků 
loni nově vzniklé ZŠ Brána 
zazpíváním několika písní. 
Mezi hosty, které rovněž 
v úvodu setkání Blanka Čílo-
vá přivítala, nechyběli senátor 
Jiří Liška, poslanec Zdeněk 
Lhota, starosta Nové Paky 
Josef Cogan, starosta Hořic 
Ivan Doležal, místostarostka 
Staré Paky Věra Hlostová, 
jičínský zastupitel a kandidát 
do květnových voleb Jiří Vit-
var, packý exstarosta a minulý 
zástupce hejtmana Petr Kuřík, 
o kterém se předsedající zmí-
nila, že nevynechal za 20 let 
jedinou výročku. Samozřejmě 
mezi hosty byla i předsedkyně 
Konfederace Naďa Kava-
lírová. Nemohl chybět ani 
jeden z velkých propagátorů 
každoročních Festivalů Me-
neTekel, což je mezinárodní 
projekt proti totalitě, který 
opět bude letos v Praze pro-
bíhat, tajemník hořického MÚ 
Michal Kuchta. Odpoledního 
setkání se zúčastnili i zástupci 
jednotlivých poboček a také 

jičínští členové PTP. Setkání 
bývalých politických vězňů 
a jejich hostů má poněkud 
jiný průběh než běžné výroč-
ní schůze jiných organizací. 
Zde mimo jednání o vlastní 
činnosti packé pobočky jsou 
zúčastněným prezentovány 
zdravice jednotlivých zástup-
ců jiných poboček, ale také 
dalších hostů, které dokáží 
nalévat sílu a optimismus do 
dalšího života. 
Ve svém vystoupení poděko-
val Karel Páral místopředse-
dovi Senátu Jiřímu Liškovi 
za jeho velké zásluhy senát-
ního schválení návrhu zákonu 
uznání III. odboje. Jiří Liška 
k tomu poznamenal: „Bo-
hužel tento námi schválený 
návrh zákona již leží dva roky 
v Poslanecké sněmovně a čelá 
na schválení. Je nebezpečí, že 
ho budeme muset v Senátu 
znovu projednávat a v pří-
padě nepříznivějšího složení 
senátu po volbách by nemusel 
u nás znovu projít. Existuje 
velká skupina politiků, kteří 
by rádi zapomněli na hrozné 
věci, které se děly v padesá-
tých letech, a bohužel se jim 
to k naší škodě často daří. Je 
škoda, že začátkem devade-
sátých let byli političtí vězni 
poněkud odstaveni a na moci 
se podíleli dřívější komunisté, 
kteří byli v Občanském fóru. 
Podobně je tomu i s návrhem 

na zrušení KSČ, ten zase leží 
již přes rok ve vládě. 
Poslanec Zdeněk Lhota se 
svěřil, že chce být být optimis-
tou, ale když se dívá na vztah 
dnešních poslanců různých po-
litických stran k problematice, 
tak to moc nejde. Přirovnával 
projev prvorepublikového 
ministra financí Aloise Rašína 
k dnešní situaci - hodně lidí 
čeká, až se o ně stát postará, 
místo toho, aby hledali, jak 
mají pomoci státu. 
Naďa Kavalírová mluvila 
emotivně, jak to málokdo do-
káže: „Byli jsme před dvaceti 
lety slušní, dvacet let je pryč. 
Živili jsme se nadějí, když 
nám byla slibována náprava. 
Bohužel není vše zdaleka 
v pořádku. Já se optimismu 
nevzdám, ale nebudu již dále 
slušná, slušnost se nám nevy-
platila. V torsu archivů je stále 
skrytá minulost lidí, kteří tuto 
zemi vedli do zkázy. Stále je 
naděje, ale nemůžeme a ne-
smíme podlehnout.” 
„Mám Vás v hluboké úctě 
a velice si vás vážím,” řekl 
novopacký starosta Josef 
Cogan a připomněl Polsko, 
kde schválili zákon o snížení 
vysokých důchodů jejich 
bývalým prominentům. Ota 
Raulím, který má v KPVČ na 
starosti zemědělství, mluvil 
o pouhých dvou procentech 
zemědělců, kteří byli vyhnáni 

v 50. letech ze svých gruntů 
a dostali po roce 1989 své 
pozemky nazpátek. „Nenechte 
se zastrašit, každému ukažte 
svoji tvář,” řekla staropacká 
starostka Věra Hlostová. Za 
všechny slušné hořické ob-
čany pozdravil setkání jejich 
starosta Ivan Doležal. 
Mluvilo se i o důležitosti se-
znamovat mladé lidi s událost-
mi, které se děly po roce 1948. 
Zde byla vyzvednuta velká 
aktivita Hany Truncové, která 
jenom v loňském roce udělala 
22 návštěv ve školách, kde se-
znamovala žáky s neblahými 
léty politických vězňů v kon-
centračních táborech.
Miloš Rataj seznámil přítomné 
s velmi obsáhlým programem 
akcí pobočky v uplynulém 
roce. Přítomní se dozvěděli 
o schůzkách ve skautském 
domě, návštěvách ve školách, 
zájezdech do míst, kde trpěli 
političtí vězni, ve Valdicích, 
Jáchymově a Leopoldově, ale 
i o velmi zdařilém celorepub-
likovém setkání politických 
vězňů v Praze na Žofíně a dal-
ších mnoha akcích.
„Přátelé, neztrácejte naději, 
nevzdávejte to,” řekla Blanka 
Čílová před zahráním muk-
lovské hymny, která zdařilé 
setkání zakončila a jejíž refrén 
mluví za hodně:... „že jsem 
svou zemi měl tak rád, dělí nás 
ostnatý drát.” Míla Pour

Bývalí političtí vězni v Nové Pace zasedali 
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MUZEUM A KLENOTNICE

Na Zelený čtvrtek, 1. dubna 
v 16 hodin bude ve výstav-
ních prostorách novopackého 
Sucharova domu zahájena 
výstava k 90. výročí založení 
skautu v Nové Pace. 
„Jsem rád, že nám Muze-
um v Nové Pace, jmenovitě 
zastupující ředitelka Petra 

Plecháčová vyšla vstříc a tuto 
významnou výstavu nám v 
těchto prostorách umožnila. 
Značnou pomocí při instalaci 
je pracovník muzea pan Jiří 
Čejka, bez kterého bychom 
sami všechny exponáty těžko 
instalovali,” zahájil se mnou 
rozhovor „duchovní otec výsta-
vy” Jiří Hylmar a následně se 
rozvzpomínal na historii skautu 

v našem městě: „Při stanovení 
vzniku našeho skautu vychá-
zíme ze zápisů již zesnulého 
Václava Hynka, kterého jsme 
nazývali skautským jménem 
Kazeta. Ten zaznamenal prvé 
skautské dění v našem městě 
v roce 1920, i když jsme našli 
dokument vypracovaný profe-

sorem zdejšího gymnázia Kar-
lem Štikou, který zaznamenává 
seznam děvčat, která již v září 
v roce 1919 měla utvořeny tři 
skautské družiny,” řekl nám 
autor této výstavy Jiří Hyl-
mar a pokračoval: „Protože 
výstavu děláme ve výstavních 
prostorách Suchardova domu, 
které jsou většinou doménou 
umělců, tak zde část výstavy 

směřujeme i na kumštýře, kteří 
prošli naším skautským středis-
kem. Při zajišťování materiálů 
pro výstavu jsme se dozvěděli 
od paní Jitky Zívrové, že pačtí 
členové umělecké skupiny 42 
– malíř František Gross, so-
chař Ladislav Zívr a fotograf 
Miroslav Hák se seznámili ve 
skautské klubovně a proto zde 
budeme vystavovat i jejich díla. 
Vedoucím našeho střediska po 
válce byl i sochař a učitel 
František Hančil, od kterého 
zde máme také některé expo-
náty. Mezi nás chodili i Oskar 
Teimer, Vlasta Mužíček nebo 
Jiří Bohůn. Jejich tvorbu zde 
také představíme. Máme zde i 
grafiky našich prvních táborů 
od našeho velkého přítele Jana 
Kloučka”, skončil svoje poví-
dání Jiří Hylmar. 
Skautská činnost za devade-
sát let existence byla bohužel 
několikráte zakázána. Nejprve 
na pět let vlivem druhé světové 
války, následně nástupem ko-
munismu na dlouhých čtyřicet 
let přerušených pouze třemi 
roky činnosti v roce 1968 - 70. 
Proto zde nemůže chybět ani 
dokumentace o událostech 
kolem roku 1950, kdy někteří 
pačtí skauti byli zavřeni do 
komunistických lágrů, kde byli 
nuceni jako muklové prožít svá 
mladá léta. 

Vystavováno zde bude značné 
množství historických foto-
grafií, mezi jinými i snímek 
obnovitelů packého skautu po 
druhé světové válce, kteří jsou 
zachyceni na zvětšeném sním-
ku před totemem zhotoveným 
Petrem Holman – Peterkou na 
táboře Borovnici v roce 1946. 
Je zde zachycen Jiří Šolc, Ma-
ruška Dufková, Josef Mádle, 
Josef Sedlák, Ing. Hykyš, Mi-
lan Dufek a Václav Hynek. K 
vidění budou i různé publikace, 
časopisy z poválečné doby „Tá-
borák”, nebo kroniky zachycu-
jící pestrý život novopackých 
skautů jak během roku, tak 
i na táborech, ale i výstavbu 
klubovny. Na výstavě se 
prezentuje značné množství  
dalších exponátů připomína-
jící sice neblahými událostmi 
značně okleštěnou, ale přesto 
velmi bohatou činnost. Výstava 
zachycuje i dnešní činnost pac-
kého skautského střediska, kte-
ré má 120 členů rozčleněných 
do oddílů křesťanského skautu, 
old skautu a normálních družin 
a současně začleněného v orga-
nizaci Junák České republiky. 
Nezapomeňte si proto návštěvu 
této výstavy zaznamenat do ka-
lendáře, protože ti mladší zde 
naleznou inspiraci a starší si 
určitě vybaví vzpomínky na 
dobu svého mládí.    -po-

Pačtí skauti připomínají výstavou svých devadesát let
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PŘEDSTAVUJEME VÁM.. .

Zdeněk Burkert
Již dlouho není novinkou, že 
město Nová Paka hledá svého 
dalšího kronikáře. Tím, který 
tuto činnost vykonával dopo-
sud, je pan Zdeněk Burkert. 
Protože jsem ho poznala jako 
velmi aktivního člověka, kte-
rého je vidět na spoustě akcí, 
protože ho znám jako člena 
kulturního výboru při MÚ v 
Nové Pace a protože si mys-
lím, že má vám, čtenářům, co 
říci, požádala jsem ho o jistou 
osobní zpověď. Zajímalo mě, 
jak člověk získá lásku k rod-
nému městu, bez níž nelze 
práci kronikáře vykonávat, 
co tato práce obnáší a jak se 
běžný občan k historickým 
materiálům může dostat.
„Nejprve snad několik dat 
z mého života. Narodil jsem 
se v předvečer vypuknutí druhé 
světové války, v červenci 1939 
v Nové Pace. Po ukončení 
školní docházky jsem studo-
val na Vyšší průmyslové škole 
strojnické v Jičíně, kterou jsem 
v roce 1958 ukončil maturitou. 
Na základě tzv.umístěnky jsem 
nastoupil do závodu ZPA v No-
vé Pace, kde jsem pracoval jako 
konstruktér. U rýsovacího prk-
na jsem zůstal až do odchodu 
do důchodu v roce 1999. Za 
celý svůj život jsem Novou 
Paku opustil na delší dobu 
jenom dvakrát. Poprvé to bylo 
v roce 1945, kdy se naše rodi-
na na čtyři roky odstěhovala do 
Vrchlabí, ale tamější prostředí 
nepůsobilo dobře na matčin 
zdravotní stav, a tak jsme se 
v roce 1949 přestěhovali zpět. 
Podruhé jsem byl mimo Novou 
Paku v letech 1958 až 1960, 
kdy jsem vykonával základní 
vojenskou službu. V roce 
1961 jsem se oženil a se ženou 
Vlastou jsme vychovali dvě 
děti, dnes již dospělé. A tak se 
také stalo, že dnes nám dělají 
radost nejen děti, ale i čtyři 
vnuci.
Můj život však není jen práce 
a výchova dětí. Mám řadu dal-
ších zájmů, které se s věkem 
poněkud modifikují. V mládí 
jsem se věnoval sportovní 
střelbě z malorážky, hrál jsem 
závodně hokej a stolní tenis, 
který mi zůstal až do těchto 

dní. Již třicet let jsem členem 
Filatelistického klubu. Mým 
celoživotním koníčkem je hud-
ba, ač aktivně jsem ji realizoval 
jen okrajově ve zdejší hudební 
škole pokusy o hru na klavír. 
Ale i odtud mám nezapomenu-
telný zážitek. Přijímací zkoušku 
jsem úspěšně složil u paní pro-
fesorky Heřmanové-Metelské, 
která zde v 50.letech minulého 
století krátce působila a patřila 
k předním hudebním odbor-
níkům. Z pozdější doby bylo 
velmi působivým zážitkem 
členství v Klubu přátel hudby, 
kdy před vyprodané hlediště 
novopackého kulturního stán-
ku zásluhou především pana 
JUDr. Hendrycha předstupova-
li přední umělci, ať již sólisté, 
nebo různá uskupení.
V každodenním shonu vní-
mavému člověku neuniknou 
některé příhody menšího či 
většího významu. Jsou také 
často spojovány s osobami, 
které vytvářejí kolorit místa. 
Tato skutečnost mne docela 
zajímala, a tak jsem se snažil 
jejich činnost mapovat. Do-
konce jsem na toto téma napsal 
článeček do tehdejšího Novo-
packého zpravodaje. Že by zde 
byl prakořen mého pozdějšího 
rozhodnutí přijmout náročnou 
funkci kronikáře města? Ne, 
to by byla příliš laciná spe-
kulace. Byly zde totiž jiné a 
dalece účinnější pohnutky. 
Tou první byl můj sňatek. Do-
stal jsem se do vážené rodiny 
Pochopovy. Tchán - výborný 
učitel a muzikant, který i mne 
na měšťanské škole vzdělával, 
manželčin strýc, biskup Církve 
československé husitské, a dal-

ší členové rodiny, to byly pro 
mne ty nejryzejší zdroje infor-
mací z historie města. Druhý 
takový impuls přišel zcela 
nečekaně a náhodně. To když 
městys Pecka hledal dočasného 
zástupce za kastelána, který byl 
nucen podstoupit závažný zdra-
votní zákrok. Bylo by to dlouhé 
vyprávění, jak rychle se to se-
běhlo, a už jsem byl uprostřed 
sedmnáctého století. Záskok 
trval sice jen asi tři nebo čtyři 
měsíce, ale ten dech dějin mne 
už nějak neopustil.
Když v roce 2005 vyšel 
v novinách inzerát, že město 
chce obsadit uvolněné místo 
kronikáře, všechno to ve mně 
vykrystalizovalo a sám jsem se 
přihlásil, aniž bych tušil, co vše 
to obnáší. Hned jsem však upo-
zorňoval, že když se najde kva-
lifikovaný a způsobilejší adept, 
okamžitě mu místo uvolním, 
leč nestalo se. Což o to, práce 
je to velice zajímavá, člověk se 
setká s tolika zajímavými lid-
mi, které by jinak nepotkal, ale 
nároky na čas a zodpovědnost 
při tvorbě vlastního čistopisu 
jsou značné. Když se k tomu 
pak přidají zdravotní potíže, 
stane se z ušlechtilého počinu 
značná zátěž. Proto jsem také 
po zvážení všech okolností na 
tuto funkci rezignoval.
A jak vypadá současná městská 
kronika? Poslední zákon praví, 
že každá obec je povinna vést 
kroniku a její úschovou je 
pověřen územně příslušný 
archiv. Nová Paka má tu 
smůlu, že za častých požárů 
hodně písemných materiálů 
nenávratně zmizelo. Od roku 
1924 je však kronika psána a 

je dosažitelná. Není mi však 
známo nic o způsobu, jak by 
mohla do kroniky nahlížet ve-
řejnost, ale přinejmenším exis-
tuje možnost navštívit Městské 
muzeum nebo Oblastní archív 
v Jičíně a požádat o nahlédnu-
tí. Jinak novopacká kronika je 
psána zpočátku ručně a poz-
ději se přešlo na psaní psacím 
strojem. Každý roční zápis je 
doplněn fotokronikou, kde jsou 
zachyceny některé události ve 
městě, a dále ještě některými 
dobovými archiváliemi, jako 
jsou např. plakáty, některé 
reklamní tisky apod. 
Na činnosti kronikáře je podle 
mého názoru nejobtížnější 
spolupráce s jednotlivými 
respondenty, protože některé 
informace musí získat jinak 
než vlastním pozorováním. I 
když Nová Paka není nějak 
veliká a vnějšímu pozorovateli 
by se mohlo zdát, že se toho zde 
moc neděje, opak je pravdou a 
jeden člověk nemůže být u 
všeho, co by stálo za zaname-
nání. Proto je určitá vstřícnost 
k požadavkům kroniky podmi-
ňujícím faktorem pro vytvoření 
uceleného a plastického obrazu 
života města, který by měl být 
zachován pro příští generace.
Rád bych uvedl ještě drobnou 
poznámku. Kronikář je vlast-
ně dějepisec současnosti a svá 
zjištění by mohl konfrontovat 
s minulostí. Hledat nějaké styč-
né body. Při své běžné práci 
kronikáře jsem pro to neměl 
dostatek prostoru, ale teď bych 
se tomu rád věnoval. Přesnou 
formu zatím ještě neznám, ale 
k něčemu se snad doberu, jest-
liže mi to zdraví dovolí.
Na závěr bych ještě rád podě-
koval všem, kdo mi ochotně 
pomáhali shromažďovat nejrůz-
nější informace, a můj zvláštní 
dík patří mému předchůdci 
panu Jaroslavu Vágenknech-
tovi, který mi svým přístupem 
usnadňoval mé počáteční kroky 
a po celou dobu mi byl vždy 
nápomocen. Mému nástupci 
přeji hodně dobrých zpráv a 
rád slíbím i případnou pomoc 
při této zodpovědné práci”.

Za poskytnuté informace dě-
kuje a mnoho zdraví a elánu 
přeje 

Šárka Horáková
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ŠKOLY

V sobotu 6. února se studenti 
prvních ročníků SŠGS vydali 
pod vedením čtyř instruktorů 
na lyžařský výcvik do Poniklé 
v Krkonoších. Letos poprvé 
jsme byli ubytováni v hotelu 
Krakonošovo zátiší, které 
nám svým klidným domácím 
prostředím poskytlo příjemné 
zázemí. Účastníci výcviku 
byli ubytováni v pokojích s 
vlastním sociálním zařízením 
a televizí po dvou až čtyřech. 
Ve svém volném čase mohli 
využívat saunu, squashový 
kurt, biliard, stolní tenis a 
elektronické šipky.
Výcvik byl zahájen v sobotu 
odpoledne v lyžařském areálu 
Homole rozřazením studentů 
podle lyžařských dovedností 
do tří družstev. Družstva pod 
vedením instruktorů absol-
vovala každý den sjezdový 
výcvik podle osnov na středně 
obtížném terénu s výbornými 
sněhovými podmínkami.
V blízkosti hotelu se nacháze-
ly upravené běžecké tratě na 
klasické lyžování, stačilo jen 
nastoupit a kochat se jízdou v 
dlouhé bílé stopě, ale i hezkou 
krajinou.

Jedno odpoledne bylo věno-
váno návštěvě muzea Pod-
krkonošských řemesel paní 
Pičmanové, kde se studenti 
mohli seznámit s historií nej-
různějších řemesel z Krkonoš 
i Podkrkonoší a zároveň za-
koupit řadu upomínkových 
předmětů z Krkonoš.
Do programu byly již tradičně 
zařazeny přednášky z oblasti 
historie lyžování, nebezpečí 
hor a mazání lyží. Na závěr 
výcviku byly uspořádány zá-
vody ve slalomu a klasickém 
lyžování a večer byli vítězové 
jednotlivých disciplín od-
měněni diplomy a drobnými 
cenami.
LVVZ splnil svůj účel, 
studenti se zdokonalili ve 
specifických pohybových do-
vednostech lyžařské sjezdové 
techniky, zlepšila se jejich 
fyzická kondice, upevnily se 
vzájemné vztahy a utužily se 
kolektivy tříd. Na úplný závěr 
názor jednoho z účastníků 
kurzu, Honzy: „Byl jsem už 
na třech lyžákách, ale tenhle 
byl úplně nejlepší!”

Mgr. J. Vaněčková

Lyžařský kurz na SŠGS Nová Paka

Společné foto před hotelem Krakonošovo zátiší

Během měsíce října se třída 
IV.B ZŠ Husitská v Nové 
Pace zapojila do mezinárodní-

ho projektu mezi ČR a Argenti-
nou nazvaného „Zvu Tě k nám 
domů”. Cílem tohoto projektu 

je prostřednictvím 
vzájemné výměny 
výtvarných prací 
žáků 4. nebo 5. 
tříd přiblížit dětem 
partnerské školy 
místo, kde žijeme 
– naše město, 
školu, přírodu, a 
tím rozvíjet mezi-
národní spolupráci 
v oblasti kultury a 

zároveň se seznámit s prostře-
dím partnerské země. V rámci 
tohoto projektu se dne 8. 2. 
2010 uskutečnila na naší škole 
beseda o Argentině, které se 
zúčastnili žáci 4., 5. a 6. roč-
níku. Pan Mgr. Lukáš Brož si 
pro děti připravil velmi poutavé 
povídání o této zemi a životě 
tamějších obyvatel plné zají-
mavých zážitků a zkušeností, 
které při svém ročním pobytu 
v této vzdálené zemi získal.
Celé vyprávění bylo doplněno 
krásnými fotografiemi nejen 
partnerské školy Benito Jua-
rez v Mendoze, ale především 
snímky vypovídajícími o 
způsobu života zdejších lidí, o 
krásné přírodě a krajině značně 
rozdílné od té naší. Za zúčast-
něné žáky a učitele chci ještě 
jednou poděkovat za zajímavé 
a poučné vyprávění a zároveň 
i za nabídku spolupráce koor-
dinátorům projektu „Zvu tě 
k nám domů” Prof. Elizabeth 
Carbajal a Mgr. Lukáši Bro-
žovi.  Mgr. Dagmar Pilná 

Beseda o Argentině 
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ing. Svatopluk Jansta

– Jarní řez ovocných a okrasných stromů a keřů
– Založení a ošetřování zeleně
– Zakládání zahradních jezírek

Tel./Fax/Zázn.:

   493 722 184, 603 769 447
Nová Paka

sadovnictvi@seznam.cz

SADOVNICTVÍSADOVNICTVÍ

Novopacké gymnázium se připravuje na stoleté výročí
Gymnázium v Nové Pace oslaví v září 100 let od svého vzniku. 
Touto významnou událostí a přípravami na ní žijí už od loň-
ského roku všichni pedagogové i studenti této školy. Setkání 
absolventů, bohatý doprovodný program v aule školy a v MKS, 
výstavy studentských prací, průvod Novou Pakou, občerstvení 
za školou - to jsou jen některé z připravovaných aktivit. Oslavy 
výročí se budou konat 25. 9. 2010. U příležitosti tohoto význam-
ného výročí připravujeme sborník významných osobností, které 
vzešly z naší školy, a vzpomínkový almanach ke 100. výročí 
založení školy.
Vážení čtenáři a absolventi novopackého gymnázia, i vy se 
můžete podílet na obsahu obou publikací nebo se svými do-
tazy a návrhy můžete obracet na informační e-mail: vyroci@-
gymnp.cz.
Nyní bychom rádi zveřejnili dopis - výzvu pro naše absolventy, 
ke kterým se naše pozvání poštou od spolužáků nedostalo: 
Vážený absolvente, vážená absolventko! 
Novopacké gymnázium oslaví v příštím roce rovných sto let od 
svého založení. Byli bychom velice rádi, kdybyste při oslavách 
tohoto kulatého výročí nechyběl ani Vy! 
Sté výročí založení novopackého gymnázia společně oslavíme 
v sobotu 25. září 2010.
A na co všechno se můžete těšit? Na společné setkání abitu-
rientů na půdě školy spojené s prohlídkou celé školní budovy 
(zejména sklepení a půdní prostory prošly nedávno výraznou a 
překvapivou proměnou). 
Zajisté si nenecháte ujít průvod městem, kulturní program 
v MKS či různé happeningové akce. Pro účastníky bude sa-
mozřejmě připraven almanach, pamětní mince a další drobné 
upomínkové předměty. Na chodbách školy bude promítána 
videoprojekce ze školních akcí. 
Podrobný program oslav bude publikován na webových strán-
kách školy (www.gymnp.cz).
Uvítáme také jakoukoliv sponzorskou pomoc, která by nám 
pomohla zabezpečit tuto významnou kulturní akci. 
Předběžná organizace dne oslav 100. výročí založení školy  
8.00 - 9.30  prezentace účastníků 
9.00 - 11.00  setkání ve třídách, kulturní program v budově ško-
ly, občerstvení za školou 
11.30 - 12.00  seřazení průvodu 
12.00 - 13.00  průvod 
13.00 - 14.30  kulturní program pro „starší a pokročilé” (MKS) 
15.00 - 16.30  kulturní program pro mladší (MKS) 
19.00  večerní posezení (P-Centrum Militký)    
Srdečně Vás zdraví, na setkání se těší a hodně úspěchů přeje 

Mgr. Pavel Matějovský, ředitel školy 
Kontaktní e-mail: vyroci@gymnp.cz

Novopacké gymnázium se připravuje na stoleté výročí

100  LETÉ VÝROČÍ GYMNÁZIA ZÁPIS DĚTÍ DO 2. MATEŘSKÉ ŠKOLY,
NOVÁ PAKA, Školní 1257

PRO ŠKOLNÍ ROK 2010/2011
Žádosti o přijetí dětí k předškolnímu vzdělávání budou přijí-
mány v ředitelně 2. mateřské školy ve dnech

17. května – 19. května 2010
v době od 8 - 11 hod. a 13 - 16 hod.

Přineste s sebou rodný list dítěte  a potvrzení o tom, že se dítě 
podrobilo stanovenému pravidelnému očkování.
Podmínkou zápisu je dovršení 3 let věku dítěte ve školním 
roce 2010/2011.
NABÍZÍME:  
 4 třídy s běžným provozem
 2 třídy speciální - logopedická  
 -třída pro děti se speciálními potřebami
 pěvecký sboreček Berušky
 seznamování s cizím jazykem - angličtina
 přípravka pro předškoláky
 plavání v bazénu v Jičíně
 kina, divadla, výlety a akce s rodiči
 sportovní činnosti
 nespavý režim 
 věkově smíšené třídy
 prodloužený provoz od 6.15 hod. do 16.30 hod.

SRDEČNĚ ZVEME RODIČE A JEJICH DĚTI K PRO-
HLÍDCE MATEŘSKÉ ŠKOLY V TÝDNU OTEVŘE-
NÝCH DVEŘÍ, VE DNECH 12. dubna – 16. dubna 2010 
v době od 14 hod. do 16 hod.
   TĚŠÍME SE NA VÁS
  kolektiv zaměstnanců 2. mateřské školy
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Budoucí prvňáčky vedoucí 
se se svými rodiči za ruku 
při prvním setkání se školou 
vítaly před budovou Základní 
školy v Husitské ulici i na 
jejich chodbách postavy sně-
huláků. Jeden živý s rodiči i 
jejich ratolestmi rozmlouval. 
Po prvním vzájemném přivítá-
ní se zapisujícími učitelkami se 
děti představovaly, ukazovaly, 
jak umí kreslit, přednášely 
básničky, poznávaly číslice a 
písmena. Rovněž využívaly 
interaktivní tabuli, což byla pro 
ně, ale i rodiče novinka. Jejich 
záznamy na této tabuli byly 
vidět i na monitoru počítače 

a zároveň ukládány do paměti. 
Při prohlídce školy se budou-
cí prvňáčci se svými rodiči 
zastavili i v nové tělocvičně, 
kde si odzkoušeli, jak se běhá 
po umělohmotné podlaze. Děti 
plné dojmů z prvého setkání 
se školou si odnášely domů 
pamětní list spolu s dobrotami 
v malém baťůžku, který jim 
rovněž škola na památku po-
skytla. Ředitel školy Mgr. Petr 
Ježek byl se zápisem spokojen. 
Do dvou prvních tříd a jedné 
přípravné bylo  zapsáno šede-
sát dětí, z nichž některé žádají 
o odklad. Rodiče s dětmi do 
školy nespěchají - do 1. třídy 

se nepřihlásil  žádný talento-
vaný žáček, který by chtěl 1. 
třídu navštěvovat od pěti let, 
což zákon od letošního září 
umožňuje.
„Přípravnou třídu, která má 
mít kapacitu maximálně 15 
dětí, máme zcela naplněnou, a 
budeme pravděpodobně žádat 
o výjimku na více žáků. Při 
prvním otevírání přípravné 
třídy před šesti lety jsme byli 
mezi prvními třemi v Králo-
véhradeckém kraji, takže s ní 
již máme velké zkušenosti. 
Spolupracujeme v této činnos-
ti s Krajským pedagogickým 
ústavem a svoje získané zku-

šenosti předáváme do dalších 
škol nejen v našem okrese,” 
sdělil ředitel školy Mgr. Petr 
Ježek.        Míla Pour

Budouc í  p rvňáčc i  mez i  sněhu láky
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Packá 
olympiáda dříve 

než 
ve Vancouveru 

Velmi dobře se rozhodlo ře-
ditelství ZŠ Husitská věnovat 
poslední den před jarními 
prázdninami zimním sportům. 
Vzhledem k zimním Olym-
pijským hrám ve Vancouveru 
toto sportování na lyžařském 
svahu „Máchovka” a zimním 
stadionu nazvali Olympiádou. 
„Olympiádu jsme zahájili 
dříve než ve Vancouveru”, 
připomněl ředitel školy Mgr. 
Petr Ježek páteční (u nás v 
brzkých sobotních hodinách) 
zahájení celosvětového svátku 
sportovců v Kanadě a účast 
naší reprezentace při promluvě 
k žákům před udílením medailí 
za umístění ve slalomu. V této 
disciplině startovalo celkem 
třiapadesát žáků a žákyň od 
přípravné třídy až po devítky. 
Na svahu si to rovněž rozdalo 
sedm snowboardistů. Ti, co 
nezávodili na lyžích nebo 
„prkně”, zaplnili na bruslích 
lední plochu zimního stadionu 
a blízký svah se sáňkami. „Je 
to prima, že strávíme posled-
ní den před prázdninami na 
lyžích a bruslích”, libovali 
si unisono děti, líbilo se to i 
učitelům. Otec této myšlenky 
Petr Ježek má další plán. Chce 
uspořádat zimní a nebo také i 
letní olympiádu za účasti všech 
novopackých škol. 
Na startujících ve slalomu 
bylo vidět, že na svahu nejsou 
poprvé a určitě využívali od 
předvánočních dnů letošní 
perfektní sněhové podmínky. 
V některých kategoriích vše-
strannost slavila úspěch, jako 
se ukázalo v kategorii mladších 
žáků, kdy stupně vítězů obsa-
dili dva mladí basketbalisté 
Jakub Tegel a Vojta Skalický 
společně s fotbalistou Davidem 
Knesplem. 
Výsledky - nejmladší žákyně 
- PT – 2. třída (10 startují-
cích): 1. Magda Fejfarová 
(2.A) 39,03 (19:56, 19:47), 2. 
Natálie Kuželová (2.A) 40,03 
(20,10, 19,93), 3. Michaela Ne-
umanová (2.A) 42:14 ( 21:53, 
20,61), nejmladší žáci - PT – 2. 
třída (10 startujících): 1. Albert 
Hylmar (2B) 38,79 (19:33, 19:
46), 2. Jakub Fejfar (2.A) 39,91 
(19,63, 19,98), 3. Zbyněk Thi-

el (2.A) 43,03 (21,63, 21,40), 
mladší žákyně – 3 – 5. třída 
(9 startujících): 1. Tereza Cer-
manová (4.A) 65,80 ( 33,51, 
32,29), 2. Petra Knapová (5A) 
68,41 (34.42, 33,39). 3. Klára 
Kotyková (4.A) 68.68 (34.65, 
34,03), mladší žáci – 3 – 5. třída 
(10 startujících): 1. Jakub Tegel 
(4B) 61,54 (30,89, 30,65), 2. 
Vojtěch Skalický (4.A) 61,70 

( 30,87, 30,83), 3. David Kne-
spl (4B) 61,78 (30,96, 30,82), 
starší žákyně – 6-9. třída - (6 
startujících): 1. Julie Šmiková 
(8.A) 58,27 ( 29,01, 29,26), 2. 
Šárka Maternová (7.A) 62,16 
(31,08, 31,08), 3. Věra Sat-
ránská (6.A) 66,48, ( 33, 58, 
32,90), starší žáci – 6-9. třída( 8 
startujících): 1. Miroslav Beck 
(8.A) 58,57 (29,48, 20,09), 

2. Vít Havlín (6.A) 61,75 
(30,50, 31,25). 3. Oleksandr 
Tsolihan (8.A) 65,84 ( 32,57, 
33,27), snowboarding – 6. - 9. 
třída (7 startujících): 1. Viktor 
Vavrinec (9.A) 65,02 ( 33,05, 
31,97), 2. Dominik Rosputniak 
(6.A) 72,36 (37,26, 35,10), 3. 
Martin Pospíšil (7.A) 74,62 
(37,20, 37,42).
 Míla Pour
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ZE SPORTU

Dvě prvenství Adély Urbancové
Ze společných atletických halových přeborů všech kategorií 
Královéhradeckého a Pardubického kraje, které uspořádal atle-
tický oddíl z Nového Města n. M. v pražské hale na Strahově, 
si přivezla dvě zlaté medaile novopacká Adéla Urbancová. 
V kategorii žen zvítězila ve skoku vysokém výkonem 1,58 m 
a v trojskoku, kde překonala vzdálenost 11,14 m. Úspěšný byl 
i Jan Vlačiha ve skoku dalekém, kde mu skok 6,54 přinesl 
stříbro. Tento kov přivezl i junior Milan Vencl ve vrhu koulí 
za výkon 11,75. Dorostenec Jan Rulf byl ve své kategorii 
v této disciplině výkonem 11,53 čtvrtý. V soutěžích, kde se 
nevyhlašoval přebor našeho kraje pro menší počet startujících, 
získal v žákovské kategorii 2. místo Martin Antoš na 800 m 
časem 2:16,02 a Milan Vencl rovněž za 2. místo v juniorské 
kategorii na 60 m př. v čase 10,15.    (bas)

Za nádherného počasí, kdy na 
čerstvý bělostný sníh dopada-
ly paprsky lednového sluníčka, 
uspořádal packý Velocipéd klub  
již 5. ročník velice atraktivního 
závodu o „Zimního krále”, kde 
startující museli prokázat svoji 
zdatnost a všestrannost v zim-
ním trojboji. Ten byl sestaven 
z rychlobruslení na 5 km ve 33 
okruzích na zimním stadionu, z 
terénní jízdy na bajku ve třech 
okruzích o celkové délce 10,5 
km a ze závěrečného běhu na 
lyžích v deseti okruzích o dél-
ce 6 km se startem a cílem na 
Letním stadionu, kde bylo také 
depo mezi cyklistikou a lyžemi. 
Letos díky značným nadílkám 
sněhu v týdnu před závody, 
mohla být závěrečná disciplina 
opět na lyžích. Někteří startují-
cí si sice stěžovali na měkkost 
silné vrstvy čerstvě napadané-
ho sněhu, i když pořadatelé 
před závody několikráte trať 
jak pro bruslení, tak i na klasi-
ku připravili rolbou. Sedmnáct 
startujících v jednotlivcích a 
jedenáct tříčlenných štafet, 
kdy pro jednotlivé závodníky 
byly prodloužené tratě na 7,5, 
17,5 a 9 kilometrů, znamenalo 
dohromady 50 startujících, což 
byl pěkný počet. 
Vítězství si již po třetí odnesl 
výborný triatlonista Ruda Co-
gan, který sice z ledové plochy 
vyjel o několik sekund na dru-
hém místě, ale pravděpodobně 
jel o kolo více. Jeho přezutí 
bylo tak rychlé, že přibližně po 
půl minutě vyjížděl na značně 
těžkou a měkkou cyklistickou 
trasu, kdy závodníci museli 
často běžet vedle kola, již s 
téměř minutovým náskokem. 
Svoje vedení každým okruhem 
zvyšoval a do druhého depa již 
měl k dobru, před Zdeňkem 
Ježkem z Jilmu Jilemnice více 
než 4 minuty. Rozdíl bruslením 
na lyžích na deseti kolech ještě 
zvýšil na šest a půl minuty. 
„Bruslení nic moc, na kole to 
bylo již lepší. Při závěrečné 
disciplině jsem si vzpomněl, 
že na lyžích jsem dříve běhal 
závodně, a to již bylo v poho-
dě,” řekl v cíli šťastný vítěz.
Zatím co u závodu jednot-
livců se pořadí vytvořené po 

bruslení měnilo sporadicky, 
v soutěži štafet, vzhledem ke 
„specialistům” na jednotlivé 
discipliny docházelo jak na 
cyklistických okruzích, tak i 
na lyžařské trati dosti často ke 
vzájemným soubojům o lepší 
umístění. Dokumentují to i 
vítězové – z družstva Nová 
Paka TEAM ve složení Marek 
Matějka, Jiří Šorm a Jakub 
Pšenička, kteří sice dobruslili 
až na šestém místě, o minutu 
a deset sekund za nejlepším 
týmem, ale ve zbylých dvou 
disciplinách všechny štafety 
předstihli a do lyžařského 
cíle přijeli s náskokem více 
jak deset minut. Na prvou 
pozici družstvo probojoval 
bývalý juniorský reprezentant 
v cyklistice Jirka Šorm a Jakub 
Pšenička v závěrečné disciplině 
jeho náskok ještě zvýšil. 
K velice zajímavému zimnímu 
závodu všestrannosti sdělila 
jedna z organizátorů Šárka 
Mejvaldová: „Trochu nás 
zaskočilo počasí. Ještě před 
týdnem jsme měli obavy, že 
sníh nebude. Když jsme před 
týdnem poprvé vyjížděli lyžař-
skou stopu, tak na některých 
místech ještě koukala tráva. 
Značné množství sněhu, které 
v tomto týdnu napadalo, jsme 
den před závodem rolbou upra-
vili, ale bohužel do rána další 
sněhová nadílka nám to dosti 
zkomplikovala. 
Všichni ale měli stejné pod-
mínky. 
Výsledky:
 – jednotlivci – 17 startujících: 
1. Rudolf Cogan (Velocipéd 
klub Nová Paka) 1:13:20 (po 
bruslích 11:26, po kole 46:23), 
2. Zdeněk Ježek (JILM Jilem-
nice) 1:19:50 (11:19, 50:37), 3. 
Václav Kroupa (VIPRAHLO) 
1:30:27 (1:13:33, 56:52), 4. 
Martin Frýba (VELO-KUBA) 
1:31:24 (12:41, 57:17), 5. Jiří 
Žák (MARATON CENTRUM 
Jičín) 1:33:56 (12:46, 57:35), 6. 
Lukáš Grof (FREELANKA) 1:
34:37 (13:15, 57:17).......  

-po-

Ruda Cogan opět Zimním králem

FOTBALOVÉ JARO KLEPE NA DVEŘE
Letošní zima svými teplotami a množstvím srážek fotbalisty v 
přípravě rozhodně nešetří. Přestože v současnosti ještě panuje 
zcela typické zimní počasí, fotbalové jaro již klepe na dveře. 
Novopačtí neponechávají nic náhodě a ve všech věkových ka-
tegoriích využívají domácích podmínek sportovní haly, hřiště 
s umělým travnatým povrchem a posilovny v Základní škole 
Husitská ulice k poctivé zimní přípravě. Mužstvo dospělých 
navíc ještě jedenkrát týdně potom zajíždí do Jičína na umělou 
trávu Městského stadionu. Svěřenci trenéra Vlastimila Frýdka 
startují, stejně jako v uplynulé sezóně, na kvalitně obsazeném 
zimním turnaji na umělé trávě v Novém Bydžově - Chudonicích. 
Mládežnická družstva se během zimy účastní halových turnajů 
pořádaných kluby v nejbližším okolí.   -pj-

Novopačtí běžci na lyžích jsou aktivní
Letošní zima byla velice vděčná pro lyžaře. Běh na lyžích je jeden 
ze sportů, který zatěžuje poměrně rovnoměrně téměř všechny 
svalové partie a to již nemluvě o jeho blahodárném vlivu na 
kardiovaskulární a dýchací systém. Někteří lyžařští běžci se 
spokojují s vyjížďkou po lyžařských tratích, kterých je v okolí 
Nové Paky dost, jiní dávají přednost závodům a ti nejzdatnější 
dokonce dálkovým běhům a to nejen v Česku, ale i v zahraničí. 
Uvádíme zde starty a výsledky některých Pačáků a také lyžařů, 
kteří mají k našemu městu blízko:
Jilemnická padesátka – 23. 1. - volně: 112. Tomáš Roučka (1977) 
1:16:54, 24. 1. klasicky: 18. Michal Hák (1977) 1:12:52, 71. Miloš 
Tauchman (1953) 1:28:56, klasicky 223. Štěpán Roučka (1984) 
3:41:56. Marcialonga – Itálie – 31. 1. - 70 km – klasicky: 1216. 
Miloš Tauchman (1953) 4:39:37. König Ludwig Lauf /Německo/ - 
6. 1. - volně: 193. Tomáš Roučka (1977) 2:20:11. Orlický maratón 
7. 2. - 20 km klasicky: 47. Miloš Tauchman (1953) -1:21:04.
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AUTOKROS VE ŠTIKOVSKÉ ROKLI SLAVÍ

Čtyřicátiny, to už je pro 
člověka pěkný věk, natož 
pak pro autokros. V dnešní 
kapitole k výročí autokrosu 
v Nové Pace se zaměříme na 
změnu trati a zázemí v rokli. 
První zářezy na zdejší trati 
zaznamenaly nejprve moto-
krosové speciály, čtyřkolová 
monstra zde začala závodit 
v roce 1971, když se, jak již 
bylo řečeno, nejprve hledala 
pro autokros nějaká jiná lo-
kalita v blízkosti Nové Paky. 
Byly zde obavy, že pro auta 
tu nebude trať úplně vhodná. 
„První autokrosový okruh 
měřil něco přes sedm set me-
trů a v letech 1971 – 1977 byl 
start v prostoru dnešního cíle. 
Ihned po startu byla terénní 
vlna, dále se jelo nahoru k tzv. 
borovici, následovala otočka 
dolů ke sloupu k dnešnímu 
přechodu a bokem se jelo na 
buben, následovala otočka 
pod břehem a dále přes potok 
do pravé zatáčky pod lesem, 
esíčko a sjezd vedle skoků 
do cíle a naplno přes skok do 
dalšího kola,” říká Bohumil 
Kužel, který patří mezi asi 
desítku aktivních nadšenců, 
kteří se podíleli na všech 
ročnících autokrosu. A pokra-
čuje: „V letech 1972 – 1977 
se u „borovice” jelo přes další 
skok ihned doprava a dozadu, 
asi tak pod dnešním mostem 
trať uhýbala doprava dolů a na 
stávající trať přes buben.”.
K podstatné úpravě trati došlo 
v roce 1978, kdy po zatrubně-
ní potoka byl start na součas-
ném místě a nad stanovištěm 
2 došlo k vykácení stromů a 
vytvoření úseku ke stanovišti 
3 a 4 a na ně navazoval prud-
ký sjezd ke stanovišti č. 5 přes 
potok k lesu. Došlo také k roz-
šíření sjezdu do cíle.
„K zázemí a přípravě strojů 
nejprve využívali závodníci 
prostoru dnešního depa, poz-
ději (od roku 1978 – 1988) 
hostovali jezdci a jejich do-
provodné týmy v malém depu 
pod hotelem Štikov, a to až 
do roku 1987, kdy se přestě-
hovali na louku nad  budovu 
autoklubu. Paradoxem je, že 
již několik let musíme při 

Evropě využívat obě depa, 
neboť by se zde jinak počet-
né startovní pole závodníků 
nevtěsnalo. Malé depo slouží 
především mladým jezdcům 
Junior buggy,” říká činovník 
pro bezpečnost Josef Grof.
Autokrosy se v sedmdesátých 

letech jezdily na mnoha mís-
tech a stačilo především najít 
nezpevněný terén (někdy se 
autokrosu přezdívalo hanlivě 
jezeďácká disciplína) a na 
ostatní se moc nekoukalo, ale 
ve Štikovské rokli byla již 
v roce 1973 instalována první 
bezpečnostní svodidla.
V roce 1982 pak byla započata 
doposud největší úprava trati a 
to prodloužením nad Studán-
ku. Mezi dnešní stanoviště 
šest a sedm navozily desítky 
„tater” sutě z bývalé hospody 
ze Staré Paky, a právě proto 
se tomuto místu říká „na staré 
hospodě”. Byla také rozšířena 
první zatáčka po startu. Trať 
má stejnou podobu s minimál-
ními úpravami od roku 1983.
Zázemí depa a další vybavení 
včetně ředitelské a hlasatelské 
věže se v průběhu sezón stále 
vylepšovalo. V roce 2006 
došlo k rozvodu elektrického 
proudu v depu, o rok později 
bylo vybudováno a zkolaudo-
váno přemostění závodní trati, 
které slouží k rychlejšímu a 
bezpečnému přesunu diváků 

na hlavní divácké místo do-
prostřed závodiště. V případě 
potřeby zde projede i sanitní 
vůz. Vloni na podzim byla 
dána do provozu nová otoč-
ná tribuna, která poslouží ke 
sledování jak autokrosové, 
tak i motokrosové trati. Nej-

novějším záměrem Autoklu-
bu Nová Paka je vybudovat 
asfaltový prostor startu, který 
by zajistil závodníkům rovno-
cenné podmínky.

                  Pavel Vydra

Jak se měnila Štikovská rokle

Zajímavé souboje sváděly škodovky s vozy Porsche
Foto: Archiv autoklubu Nová Paka 

Podoba trati ještě 
s obráceným star-
tem
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BASKETBAL

Béčko sokolek konečně vyhrálo
Až teprve o tomto víkendu dokázalo béčko prvoligových 
sokolek zvítězit v utkáních Východočeské basketbalové 
ligy. Odnesly to pardubické týmy Soukromé basketbalové 
školy a Pardubiček. Novopacké basketbalistky, posílené 
o dvě jičínské basketbalistky Spáčilovou a Kozákovou a 
navrácenou Doubravskou, byly v obou utkáních lepší a 
zaslouženě zvítězily.
Zatímco sobotní utkání odřídili hradečtí rozhodčí Čech a 
Štursová, v neděli vzhledem k bouračce Štursové utkání 
probíhalo za řízení Lukeše z nejvyšší české basketbalové 
soutěže a Šafáře.
Sokol Nová Paka – TJ Pardubičky 58:49 (11:9, 27:25, 
46:36) 
Kozáková 17, 1x3, 0/0, 0, Spáčilová 12, 2/0, 2, Vršťalová 
11, 6/5, 4, Doubravská 8, 2/0, 5, Havlínová 5, 1x3, 0/0, 0, 
Šulcová 2, 0/0, 1, Smolíková 2, 0/0, 2, Tarantová 1, 2/1, 1, 
Jelínková 0, 0/0 2. 
Trestné hody: 12/6 (50%) : 16/8 (50%), trojky: 2:3, fauly: 
17:12, 5 faulů 1 (39. Doubravská).
Sokol Nová Paka – SŠB Pardubice 78:63 ( 22:12, 42:27, 
65:43) 
Doubravská 26, 4/2, 3, Vršťalová 19, 4/3, 1, Kozáková 13, 
4/3, 4, Spáčilová 11, 1x3, 4, Šulcová 9, 2/1, 2, Havlínová 0, 
0/0, 1, Jelínková 0, 0/0, 1, Tarantová 0, 0/0, 0.
Trestné hody: 14/9 ( 64,2 %) : 13/8 ( 61,5%), trojky: 3:3, 
fauly: 16:16, 5 faulů 0:1.
Utkání řídili rozhodčí Lukeš a Šafář.
Vzhledem k tomu, že tým packého béčka nepostoupil mezi 
nejlepší čtyři týmy VBL, zahraje si s pardubickými týmy opět 
v prvém únorovém víkendu v novopacké sokolovně.
    (po)

 1. liga žen

1. SK UP Olomouc 20 16 4 1558:1329 36 

2. BK Kralupy - Junior 20 14 6 1692:1481 34 

3. Aritma Praha 20 14 6 1365:1293 34 

4. Sokol Nusle 20 13 7 1305:1204 33 

5. BK Pliska Pardubice 20 12 8 1569:1426 32 

6. Sparta Praha 20 10 10 1406:1312 30 

7. TJ Sokol Pečky 20 10 10 1419:1368 30 

8. BC Benešov 20 10 10 1376:1384 30 

9. Sokol Nová Paka 20 9 11 1449:1499 29 

10. Frisco Sika Brno B 20 7 13 1346:1502 27 

11. SBŠ Ostrava 20 3 17 1268:1596 23 

12. TJ Lokomotiva Liberec I 20 2 18 1171:1530 22 

Olomouc – Liberec 83:51, Ostrava– N. Paka 67:88, Aritma 
– Pardubice  83:74, Nusle – Pečky  63:57, Brno B – Kralupy 88:
73, Benešov – Sparta 80:78, Ostrava-Liberec 62:57, Olomouc 
– N. Paka 100:76, Nusle – Pardubice 80:74, Aritma – Pečky 71:
56, Benešov – Kralupy 78:79, Brno B – Sparta 76:70.

Vítězství a prohra packých basketbalistek
Víkendový cíl – jedno vítězství – novopacké sokolky splnily. 
Trenér Vávra sice na Moravu odejel bez dvou Terez – Jislové a 
Podrazilové, ale naopak s dvěma hostujícími basketbalistkami z 
Trutnova Kušlitovou a Vackovou. S ostravskými basketbalist-
kami se sice sokolky přetahovaly o vedení až do třetí čtvrtiny, 
ale nakonec díky výborné závěrečné čtvrtině, kterou vyhrály o 
osmnáct bodů, slavily jasné vítězství. V Olomouci, která se po-
sílila hostujícím hradeckými hráčkami ze ŽBL Pochobradskou 
a Bičišťovou, byl průběh utkání opačný. Sokolky sice vyhrály 
prvou čtvrtinu o čtyři body, zvláště díky trojkám Kušlitové, 
Bezstarosti a Kalendové, ale v dalších čtvrtinách bohužel již na 
domácí nestačily.
SBŠ Ostrava – Sokol Nová Paka 67:88 (21:18, 42:38, 57:60)
„Utkání jsme vyhrály především díky zlepšené obraně ve dru-
hém poločase a zvláště ve 4. čtvrtině. V útoku jsme díky dobře 
připravovaným střeleckým pozicím těžily z následně dobré 
střelby. Škoda, že výbornou střelkyni z minulých utkání Pavlu 
Kalendovou limitovalo zraněné lýtko. Hodně nám pomohly hos-
tující basketbalistky Kušlitová a Vacková. Škoda, že se Vacková 
zranila a v neděli nemohla hrát,” sdělil po utkání lodivod sokolek 
Václav Vávra.
Kušlitová 1x3, 6/6, 3, Bezstarosti 16, 3x3, 4/3, 4, Matoušová 16. 
3x3, 2/1, 3. Vacková 14, 2x3, 5/4, 2, Jislová 12, 4/4, 4, Kalendová 
4, 0/0,4, Krauseová 4, 0/0 2, Šimáková 1, 2/1, 1, Vršťalová 0,0/0, 
0. Za domácí nejvíce Dybalová 15.
Trestné hody: 24/18 ( 75%) : 23:19 ( 82,6%), trojky 7:9, fauly 19:
23, 5 faulů 0:0. Utkání řídili rozhodčí Menšík a Stáňa

SKUP Olomouc - Sokol N. Paka 100:76 (22:26, 44:37, 81:55) 
„Bez zraněné Vackové a zdravotně handicapované Pavly Ka-
lendové jsme s kompletním domácím týmem posíleným dvěma 
hráčkami ze ŽBL Hradce Králové vydrželi se silami jen 1. polo-
čas. Poté se projevila převaha domácích. Holky určitě zaslouží 
pochvalu za 1. poločas, kdy vedoucímu celku tabulky statečně 
vzdorovaly. Poslední čtvrtinu odehrála osmnáctiletá Radka 
Vršťalová, která svým výkonem v obraně a dvěma koši (z toho 
dokonce i jeden s faulem) i proti výškové převaze, rozhodně mile 
překvapila”, řekl k utkání trenér Vávra Střeleckou formu opět 
chytla Bezstarosti, na pivotu zahrála výborně Pavlína Jislová, 
očekávaný střelecký příděl do koše domácích plnila Kušlitová, 
na rozehře si vedla velmi dobře Stáňa Šimáková, které se dařilo 
i střelecky. Bezstarosti 23, 2x3, 5/5, 4, Kušlitová 16, 2x3, 0/0, 
3, Jislová P. 13. 3/3, 3, Šimáková 9, 1x3, 2/0, 1, Kalendová 8, 

1x3, 3/3, 3, Vršťalová 5, 1/1, 0, Matoušová 2, 0/0, 2, Krauseová 
0,0/0, 3.
Za domácí nejvíce Huňková 19 a Pochobradská 16. 
Trestné hody: 26/15 ( 57,7%): 14/12 ( 85,7%), trojky: 15: 6, fauly: 
12: 19, 5 faulů : 0:0
Utkání řídili rozhodčí Hecl a Kubiš.  Míla Pour

Peterka v Třebové pětatřicet, Bajer ve Svitavách 
sedmačtyřicet
SKB Česká Třebová - Sokol Nová Paka 94:93 (17:21, 41:44. 
63:70) 
Peterka 35, 5x3, 4/4, 4, Bajer 23, 1x3, 5/4, 4, Korbelář 20, 2x3, 
12/8, 3, Roučka 6, 2/0, 5, Kohút 5, 4/3, 5, Rajm 3, 2/1, 0, Sekot J. 
1, 2/1, 2, Šafář 0,0/0, 2, Haratický 0, 0/0, 2, Štryncl 0,0/0, 1, Bartoš 
0, 0/0, 1. Trestné hody: 34/17 (50%) : 33/21 ( 63,6%), trojky: 7:
8, fauly 28:29, 5 faulů: 2:2 (33. Roučka, 40. Kohút).
Basketbal Quanto Svitavy B – Sokol Nová Paka 77:88 (17:
26, 41:49, 55:64)
Bajer 47, 3x3, 11/8, 5, Korbelář 20, 2x3, 5/2, 2, Haratický 6, 1/0, 
3, Šafář 5, 4/3, 2, Kohút 4, 0/0, 2, Sekot A. 4, 2/2, 2, Roučka 2, 
0/0, 0., Bartoš 0,0/0, 0, Rajm 0,0/0, 2. Trestné hody: 20/7 (35%): 
23/14 ( 60,1%), trojky: 7:5, fauly 21:18, 5. faulů 1:1(38.Bajer).


